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Jedy z vrakunskej skládky postúpili, zamorenie 
Žitného ostrova nastane onedlho
U

rčite každý 
B r a t i s l a v -
čan už počul 

o skládke chemické-
ho odpadu vo Vraku-
ni. Alena Trančíková, 
vedúca sekcie kvality, 
ochrany vôd a život-

ného prostredia v Bra-
tislavskej vodárenskej 
spoločnosti, aktuálne 
upozorňuje na zásad-
ný posun chemikálií 
v podzemných vodách 
tejto oblasti, ktoré už 
zamorili aj oblasť Ro-

vinky a smerujú na 
Žitný ostrov. 
Oslovili sme preto mi-
nisterstvo životného 
prostredia s novým 
vedením v čele a zisťo-
vali, ako bude štát túto 
ekologickú katastrofu 

riešiť. Za roky nečin-
nosti totiž vyeskalo-
vala do enormných 
rozmerov bez toho, 
aby jej vedenie štátu 
venovalo náležitú po-
zornosť. No predsa len 
pre tých Bratislavča-

nov, ktorí majú krat-
šiu pamäť pripomína-
me, o čo presne ide. 
Skládka vo Vrakuni 
sa spája s chemickým 
závodom Istrochem, 
kedysi známym aj pod 
názvom Dynamitka. 

Tento komplexný che-
mický závod v prie-
behu rokov - počas 
minulého storočia - 
vyrábal širokú paletu 
produktov.

(pokračovanie na str. 9)

Zvýšeniu daní sa 
Bratislava nevyhne 

Št r n á s t e h o 
d e c e m b r a 
2023 mest-

ské zastupiteľstvo 
Bratislavy s naj-
väčšou pravdepo-
dobnosťou schvá-
li zvýšenie daní 
z nehnuteľností na 
nadchádzajúce ob-
dobie, a tak si pri-
mátor Matúš Vallo 
vzal za svoje, že 
vôbec po prvý raz 
obchádza miest-
ne zastupiteľstvá 
jednotlivých mest-
ských častí, aby 

tento svoj zámer 
podrobne objasnil.
Keďže ešte pred kon-
com minulého vo-
lebného obdobia sa 
primátor pre Brati-
slavského kuriéra vy-
jadril, že jednoznačne 
nemá v pláne dvíhať 
dane z nehnuteľností, 
aktuálne tvrdí, že ča-
kal do poslednej mož-
nej chvíle, kým k to-
muto kroku pristúpi.

(pokračovanie na str. 11)

Bezdomovcov v meste 
pribúda, už ich je okolo 
4000

S prichádzajú-
cou zimou a 
blížiacim sa 

koncom roka or-
ganizácie, ktoré dl-
hodobo pomáhajú 
ľuďom bez strechy 
nad hlavou, spúš-
ťajú verejné zbier-
ky, do ktorých sa 
môže zapojiť kaž-
dý jeden z nás. Len 
v Bratislave totiž 
Depaul Slovensko, 
n.o a OZ Vagus, 
každodenne ratujú 

stovky ľudí v núdzi. 
Depaul Slovensko, 
n.o. patrí už 17 rokov 
k najväčším organizá-
ciám v Európe, ktoré 
denne podávajú po-
mocnú ruku ľuďom 
bez domova. V Brati-
slave v zariadeniach 
organizácie nájde den-
ne prístrešie viac ako 
350 ľudí. Ročne služby 
Depaul-u využije viac 
ako 2000 klientov.

(pokračovanie na str. 7)

S p o k o j n o s ť 
pacienta opäť 
poklesla
Ocenenie Nemocni-
ca roka získali opäť 
Ústredná vojenská 
nemocnica v Ružom-
berku a nemocnica 
v Košiciach-Šaci. 
Viac nájdete na por-
táli www.kdesaliecit.
sk. V deviatom roční-
ku hodnotenia, kto-
rý spracováva inšti-
tút INEKO, sa opäť 
o priečku nižšie pre-
padla Univerzitná 
nemocnica Brati-
slava (6. miesto).

Ešte v roku 2021 bola 
UNB na 4. mieste, 
pričom najnižšie bo-
dové ohodnotenie za-
znamenala v kategórii 
Spokojnosť pacientov, 
kde je na tom najhor-
šie spomedzi všetkých 
tzv. „koncových ne-
mocníc“. Naopak, po-
sun vpred zazname-
nala UNB v kategórii 
Hospodárenie. Viac 
sme sa o špecifi kách 
Bratislavy porozprá-
vali z riaditeľom 
INEKO Dušanom 
Zacharom.

Viete nám najprv 
predstaviť trochu 
metodiku a princí-
py hodnotenia?
Všeobecne sa dá po-
vedať, že sledujeme 
a porovnávame vybra-
né ukazovatele kvality 
poskytovanej zdra-
votnej starostlivosti, 
operačných skúsenos-
tí lekárov, náročnosti 
diagnóz, spokojnosti 
pacientov, hospodáre-
nia a transparentnosti 
za obdobie 4 rokov. 

(pokračovanie na str. 10)

Ako rok 
hodnotia 
starostovia?

P
resne rok od ko-
munálnych vo-
lieb sme oslovili 

starostov všetkých 
mestských častí a po-
žiadali i ich o to, aby 
zo svojho pohľadu 
zhodnotili uplynulých 
dvanásť mesiacov. 
Do uzávierky sa nám 
vyjadrilo deväť z nich. 
Prinášame krátené, 
viac sa dočítate na 
www.bakurier.sk.

V znamení 
budovania
Petržalka, Ján Hrčka:
„Najviac by som vy-
zdvihol to, že sme vo 
vlastnej réžii začali 
s opravou chodníkov 
a priľahlých trávna-
tých plôch. Tento rok 
sú to len začiatky, 
ktoré sprevádzali via-
ceré chyby a výsle-
dok nie je dokonalý, 
no týmto spôsobom 
dokážeme výrazne 
ušetriť a zároveň vý-
razne zveľadiť mno-
hé verejné priestory. 
V budúcom roku toho 
plánujeme opraviť 
ešte viac a verím, že 
v oveľa lepšej kvalite.
Za ďalší z mojich 
úspechov považujem 
rozvoj športovej in-
fraštruktúry – budo-
vanie nových, alebo 
rekonštrukcie exis-
tujúcich športovísk 
v Petržalke. 

(pokračovanie na str. 4)

Pokojné prežitie Vianoc Pokojné prežitie Vianoc 
a všetko do br é v novom roku!a všetko do br é v novom roku!
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MČ Petržalka MČ Devínska Nová Ves

MČ LamačMČ Staré Mesto

MČ RusovceMČ Záhorská Bystrica

MČ Karlova Ves

MČ Podunajské Biskupice

MČ Dúbravka

Vianočná atmosféra
v mestských častiach má rôzne podoby

Niekde vsadili na sériu podujatí, inde zase na chutné Vianočné trhy a stánky s typicky vianočným tovarom. 

Takmer nikde však nechýba aspoň jeden symbol Vianoc, či adventu – vianočný stromček alebo vianočný veniec.

Niekde majú oba, niekde sa rozhodli iba pre jeden z nich. Pozrime sa spoločne aspoň na zopár symbolov tohtoročných Vianoc. Ako sa Vám páčia?

Každopádne, prajeme Vám všetkým krásne a pokojné prežitie Vianočných sviatkov v kruhu tých, s ktorými sa cítite dobre.
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H
udobný život 
počas Vianoc 
v Prešporku 

mal bohatú tradíciu. 
Inštrumentálna, oper-
ná hudba v šľachtic-
kých palácoch aj na 
hrade, neskôr komor-
nejšie koncerty v pod-
nikoch či salónoch. 
Vianočné piesne si 
tradične vychutná-
vali mešťania aj pri 
živých Betlehemoch 
a na omšiach. Ako zne-
li Vianoce v Prešporku 
a okolitých obciach 
redakcii priblížila et-
nologička Katarína 
Nádaská.

Priblížte našim či-
tateľom vianočné 
hudobné tradície 
v Prešporku.
V prvej polovici 18. 
storočia tu domino-
vala inštrumentál-
na aj vokálna operná 
hudba. Znela v šľach-
tických palácoch aj na 
hrade. Rovnako tomu 
bolo aj v druhej polo-
vici 18. storočia, kedy 

bol Prešporok sídel-
ným mestom uhor-
ského miestodržiteľa. 
Na konci 19. storočia 
sa už v čase Vianoc 
usporadúvali aj ko-
mornejšie koncerty.  
Príkladom je podnik 
s názvom Bellevue. 
Stál pod Pražskou uli-
cou a v danom období 

patril medzi najväč-
šie zábavné podniky 
v Bratislave. Neskôr 
bol počas prvej Čes-
koslovenskej republi-
ky prestavaný na bu-
dovu Sokolovne.
Významnou udalos-
ťou v hudobnom dia-
ní  bolo v roku 1833  
založenie Cirkevného 
hudobného spolku pri 
dóme sv. Martina. Po-
núkal verejnosti účin-
kovanie v rámci omší 
s hudobnou produk-
ciou v kostole a vytvá-

ral nádherné koncert-
né podujatia. 
Okrem Dómu sv. 
Martina pôsobil hu-
dobný spolok aj v bu-
dove župného domu 
na Župnom námes-
tí, konkrétne v sieni 
mestských reprezen-
tantov. Koncerty sa 
konali aj na dnešnom 

nádvorí Starej radnice.

Koledy tiež patrili 
do pestrej vianoč-
nej hudobnej pale-
ty, mali v Prešporku 
svoje špecifi ká?
Áno, tak ako vo zvy-
šku Slovenska, aj 
v Prešporku sa spieva-
li ľudové koledy. Mali 
svoje špecifi ká aj pre 
západné Slovensko. 
No nezneli len tu, ale 
aj v okolitých obciach 
– Dúbravka, Prievoz, 
Karlova Ves a podob-
ne, ktoré dnes patria 
medzi bratislavské 
mestské časti.
Koledy sa samozrej-
me dotýkali príbe-
hu narodenia Krista 
pána. Výnimočné boli 
tým, že do nich auto-
ri vkladali necirkev-
né nebiblické a žar-
tovné ľudové vložky. 
V niektorých kole-
dách sú tak v popredí 
parodické prvky. Keď 
parafrázujem vyzera-
lo to asi nasledovne: 
Na ceste do Betlehe-
ma bol ľad. Dedinča-
nia, čo na sväté miesto 
smerovali sa pošmykli, 
dary rozbili, mlieko 
vyliali a podobne.

Betlehemské hry 
majú tiež svoje 
miesto v hudobnej 
histórii Bratislavy...
To bola ďalšia, priam 
unikátna vec, ktorá sa 
zachovala aj v mest-
skom archíve a mala 

vplyv na formovanie 
a existenciu kolied. 
Vianočné hry boli ak-
tívnou formou ľudo-
vého divadla. Hrávali 
sa dokonca viacjazy-
čne – po Slovensky 
a po Nemecky. Po Slo-
vensky si ich mohli 
pozrieť a vypočuť aj 
miestni obyvatelia 
v Prievoze, ktorý bol 
v minulosti samo-
statnou dedinkou. 
V prípade dobrého po-
časia sa betlehemské 
hry konali na miest-
nom malom námestí. 
V horšom počasí pre-
behli v chráme.
Rovnako máme do-
klad, že sa betlehem-
ské hry hrávali aj pred 
viacerými bratislav-
skými kostolmi. V 18. 
a 19. storočí bol po-
pulárny Františkánsky 
kostol. V ňom pôsobil 
páter Felicián - ume-
lec s veľkým hudob-
ným talentom. Sám 
veľmi pekne spieval 
koledy, ale samozrej-
me aj sprevádzal zbor 
hrou na organe.
Krásnu hrejivú via-
nočnú atmosféru do-
tvárali aj spevy pri 
živom Betleheme. 
Takýto mali aj Preš-
purčania na dnešnom 
Hlavnom námes-
tí. Popri tom ako sa 
striedali dobrovoľníci 
– mešťania, v živom 
Betleheme zneli pies-
ne detských zborov 
a rôznych súborov.

Spomínali ste, že 
koledy zneli v Preš-
porku aj v inom ako 
slovenskom jazy-
ku. V akom?
Koledy sa hrali aj v ne-
meckom jazyku. Dnes 
už ku koledám radíme 
aj pieseň Tichá noc, 
svätá noc, aj keď ide 
o umelo zloženú pie-
seň. Pochádza z oblas-
ti dnešného Rakúska, 
ktorá sa po svojom 
vzniku v 18. storo-
čí stala hitom. Znela 
v chrámoch počas ce-
lého vianočného ob-
dobia. 
Za zmienku určite 
stojí v presburgských 
chrámoch hrávaná 
lat insko-slovenská 
vianočná omša Jána 
Jakuba Rybu. Vznikla 
v roku 1796. Hrala sa 
buď so symfonickým 
orchestrom alebo s or-
gánom. Dôležitú rolu 
v nej mal aj zmiešaný 
spevácky zbor. „Ryb-
kova“ omša sa postup-
ne stala uznávanou 
súčasťou vianočného 
repertoáru. 

Na ktoré ďalšie vý-
znamné osobnosti 
spájajúce sa s via-
nočnou hudbou si 
ešte spomeniete?
Určite na Edmunda 
Paschu. Pôsobil nie-
len ako organista, 
ale aj hudobný skla-
dateľ. Skomponoval 
slovenské pastorálne 
omše. V Prešporku sa 
najčastejšie hrávalo 
z jeho zborníka 
Pastierska harmónia.  
Ide o zbierku latin-
sko-slovenských via-
nočných omší. Upra-
vil aj veľmi známu 
slovenskú koledu Do 
hory do lesa valasi, 
ktorá sa  stala súčas-
ťou Vianočnej omše 
F DUR. Pastierska 
harmónia je výnimoč-
né dielo slovenského 
baroka s prevahou slo-
venských kolied.

Bolo vecou prestíže, 
aby významní hudob-
níci pôsobiaci v bra-
tislavských chrámoch 
pripravili zaujímavú 
vianočnú hudbu. Buď 
išlo o hudbu čisto or-
gánovú, alebo sa pri-
dával aj zbor, keďže 
Prešporok mal zbo-
rov viacero. V Dóme 
sv. Martina pôsobil 
aj Franz Schmidt, zná-
my hudobník a skla-
dateľ, pre ktorého bol 
orgán najkrajšie zne-
júcim nástrojom.
Nedá sa ešte nespo-
menúť na Alexan-
dra a jeho syna Jána 
Albrechtovcov, ktorí 
významne rozvíjali 
hudobný život v Bra-
tislave. Obaja, spolu 
s inými umelcami, 
ponúkali nádher-
né vianočné piesne 
vo svojom salóne. Bola 
to tradícia Prešpurča-
nov, ktorá je zachytená 
v historických zázna-
moch od 17. storočia.  
Rodiny sa vtedy schá-
dzali na 2. sviatok via-
nočný na vianočných 
posedeniach, ktoré 
niesli názov vianočné 
salóny. Zvykom bolo, 
že si priatelia spievali 
koledy pri drobnom 
občerstvení, ale hlav-
ne počúvali krásny 
koncert. Vďaka patrí aj 
rodine Albrechtovcov, 
ktorí žili na Kapitul-
skej ulici a robili pre 
mešťanov takéto hu-
dobné salóny aj počas 
Vianoc.
Veľmi známy bol aj 
hudobný salón slečny 
Bednaricsovej. Vychý-
rený salón vyhľadáva-
li poslucháči, ktorí si 
chceli vypočuť kvalit-
ný koncert. Počas Via-
noc prinášal špeciálne 
vianočné vystúpenia, 
vianočné piesne, ktoré 
boli autorské. 

Jana Pohanková
(ilustr. foto visitbratislava.com)
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Ako zneli Vianoce v Prešporku?
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Ako rok hodnotia starostovia?
(Dokončenie zo str. 1)

Aktuálne realizuje-
me výstavbu jedného 
z najväčších investič-
ných projektov z diel-
ne petržalskej samo-
správy, Multifunkčnej 
športovej haly Pankú-
chova, ktorá má byť 
vôbec prvou svojho 
druhu v Petržalke.“ 

Rekonštrukcia ulice 
a mnoho ďalšieho 
Dúbravka, 
Martin Zaťovič:
„Medzi najväčšie in-
vestície v roku 2023 
patrí rekonštrukcia 
ulice Nejedlého. Na 
celej ulici v dĺžke cca. 
1000 m sme vyme-
nili asfaltový povrch 
na takmer 10.000 m2, 
verejné osvetlenie, 
kanalizačné vpuste. 
Hlavnému mestu sa 
podarilo úspešne do-
končiť projekt, ktorý 
nás trápil dlhé roky 
a mnohí neverili, že 
sa ho vôbec poda-
rí zrealizovať. Reč je 
o rozšírení komuniká-
cie Harmincova. Ďal-
ším veľkým projek-
tom je rekonštrukcia 
Miestnej knižnice Dú-
bravka, kde prebehla 
komplexná obnova 
detského oddelenia 
s vybudovaním 
viacúčelovej spoločen-
skej miestnosti. 
Medzi rozbehnu-
té projekty patrí na-
príklad revitalizácia 
športového areálu na 
ul. K. Adlera, ktorý 
patrí Bratislavskému 
samosprávnemu kraju, 
a rozšírenie kapacity 
základnej školy, kde 
práve prebieha projek-
tová činnosť. Takisto 
sme rozbehli procesy 
zateplenia ďalšej ma-
terskej školy a revi-
talizáciu športového 
areálu pri základnej 
škole. V súčasnej dobe 
sa venujeme tiež celo-
mestskej parkovacej 
politike.“

Postavenie mest-
skej časti na nohy
Podunajské Biskupice, 

Roman Lamoš:
„Podunajské Bisku-
pice sa za uplynulých 
12 mesiacov zhlboka 
nadýchli a podari-
lo sa nám ich posta-
viť na nohy a dostať 
na správnu cestu. 
Hoci sme narazili na 
množstvo nečakaných 
problémov zdedených 
z minulosti, ktoré sme 
museli riešiť, podarilo 
sa nám pomerne rých-
lo nastaviť mestskú 
časť v duchu férových 
a transparentných pra-
vidiel.
Vybudovali a zrekon-
štruovali sme tri det-
ské ihriská (Učiteľská, 
Latorická, Geologic-
ká), dve športoviská 
(ihrisko na Bielorus-
kej, nový workout na 
Podzáhradnej). Na 
jeseň sme začali dô-
ležitú rekonštrukciu 
telocvične na našej 
ZŠ Bieloruská, kto-
rá by mala byť hotová 
do konca roka a popri 
tom pripravujeme veľ-
ký projekt komplexnej 
rekonštrukcie školy s 
rozšírením jej kapacít.“ 

Viaceré projektové 
prípravy sú v pro-
cese
Rača, 
Michal Drotován:
„V roku 2023 sa nám 
podarilo dokončiť a 
otvoriť novú ZŠ Plic-
kova. Rozšírili sme 
tiež kapacity MŠ o alo-
kované pracovisko Rí-
nok Rača. Aktuálne sa 
dokončuje projekt no-
vého parku Strelkova, 
športového areálu ZŠ 
Plickova, novej škôlky 
Kadnárova a opravu-
je sa námestie na Do-
pravnej. Tieto projekty 
chceme všetky úspeš-
ne dokončiť a otvoriť 
v roku 2024. Popritom 
pokračuje projektová 
príprava a príslušné 
povoľovacie konania 
KS Žarnovická, NKD, 
hasičská zbrojnica, 
Koloničova kúria či 
pobytové zariadenie 
pre seniorov. Realizá-
cia nových projektov 
záleží od fi nančných 

zdrojov v budúcnosti.“

Ťažký rok v zna-
mení uťahovania 
opasku
Jarovce, Jozef Uhler:
„V uplynulom roku 
sme sa uskromnili 
v počte realizovaných 
projektov, jednak 
z fi nančných dôvodov 
a aj z dôvodu výstav-
by novej materskej 
školy. Štát nás núti od 
roku 2025 prijímať do 
materských škôl všet-
ky trojročné deti, ale 
nedajú nám peniaze 
na pokrytie vyšších 
cien stavebných prác 
a materiálov. Jarovce 
tak prišli o takmer pol 
milióna eur, za ktoré 
sme mohli dokončiť 
vodovody, kanalizácie 
a chýbajúce cesty. Bol 
to ťažký rok, ale vďa-
ka pochopeniu oby-
vateľov a ústretovosti 
našich poslancov, sme 
ho zvládli a verím, že 
na budúci rok nie-
lenže otvoríme novú 
materskú školu, ale aj 
postavíme cyklochod-
ník medzi Jarovcami 
a Rusovcami.“

Hotová škola i vy-
menené lampy 
Lamač, 
Lukáš Beňacký:
„Do tohto volebného 
obdobia sme vstupo-
vali v čase, keď sa vláda 
a parlament rozhodli 
rozdávať sociálne ba-
líčky na úkor samo-
správ. Tak, ako iné sa-
mosprávy, aj my sme 
na to museli reagovať 
zmenou organizačnej 
štruktúry a znížením 
už aj tak nízkeho poč-
tu zamestnancov. 
Najväčšou výzvou 
bolo dokončenie pro-
jektu rozšírenia kapa-
cít základnej školy. Ide 
o eurofondový projekt 
za milióny eur, no chý-
balo mu projektové 
riadenie. Škola získala 
nové kmeňové a od-
borné učebne, nový 
trakt so šatňami aj väč-
šiu jedáleň, ktorá sa dá 
využívať aj na spolo-
čenské podujatia. Stá-

lo nás to extrémne veľa 
energie a fi nancií, ale 
vďaka skvelému tímu 
sme dokázali takmer 
nemožné. Veľkou té-
mou je územný plán 
zóny Zečák, kde sme 
v záverečnej fáze do-
rokovaní a dúfam, že 
ho bude možné schvá-
liť v priebehu budúce-
ho roka.“ 

Práca s ohodnote-
ním 4,5 z 5 hviezdi-
čiek   
Staré Mesto, 
Matej Vagač: 
„Priority boli od za-
čiatku smerované do 
oblasti školstva, zve-
ľaďovania verejných 
priestorov a efektív-
neho zavádzania ce-
lomestskej parkovacej 
politiky. V oblasti škol-
stva sa, samospráve, už 
na jar podarilo spustiť 
projekt “Školské dvory 
pre všetkých”, kedy sú 
športoviská siedmich 
základných škôl, kto-
rých zriaďovateľom je 
Staré Mesto, otvorené 
pre verejnosť aj v pod-
večerných hodinách 
a cez víkendy. Nielen 
Staromešťania si tak 
môžu zahrať napríklad 
futbal alebo stolný te-
nis na novozrekon-
štruovanom dvore Zá-
kladnej školy Milana 
Hodžu na Podjavorin-
skej ulici. 
Za veľký úspech nové 
vedenie považuje za-
vedenia PAAS v Zóne 
0 Centrum-Panenská. 
Parkovanie na tom-
to území bolo do 31. 
júla spravované spo-
ločnosťou BPS park 
a.s., mestská časť tak 
prichádzala o nemalé 
fi nančné prostriedky z 
poplatkov za parkova-
nie v tejto časti Starého 
Mesta. Nové vedenie z 
rozbehnutých projek-
tov úspešne dokonču-
je realizáciu nadstavby 
ZŠ Dubová.“

Kúpa a zveľaďova-
nie obecných ma-
jetkov
Devínska Nová Ves, 
Dárius Krajčír:

„Najväčším projektom 
bola realizácia nad-
stavby a prístavby Zá-
kladnej školy na Ulici 
Ivana Bukovčana 3. 
Budova sa rozšírila o 8 
nových tried, pribudli 
kabinety pre učiteľov a 
výchovných poradcov, 
pričom vynovená ško-
la spĺňa kritériá mo-
dernej SMART školy. 
Spustili sme aj rekon-
štrukciu multifunkč-
ného ihriska vo vnút-
robloku na Ulici Jána 
Smreka, ktorá práve fi -
nišuje, a máme pripra-
vený projekt na kom-
pletnú rekonštrukciu 
vnútrobloku na Ulici 
Štefana Králika, kde 
momentálne čakáme 
na vhodnú projekto-
vú výzvu. Za najväčší 
problém považujeme 
nedoriešený a stále 
odsúvaný problém do-
pravy. Žiaľ, ten nie je v 
rukách mestskej časti, 
keďže veľké investície 
do infraštruktúry sú 
v kompetencii mesta 
Bratislavy v súčinnosti 
s orgánmi štátu a ve-
rejnej moci.“

Stihlo sa toho nad 
očakávania veľa 
Bratislava Nové 
Mesto, Matúš Čupka:
„S tímom sme po-
sledných 12 mesiacov 
tvrdo a intenzívne 
pracovali v mestskej 
časti nielen na zane-
dbávaných otázkach 
a problémoch tu, na 
miestnom úrade, ale aj 
v EKO – podniku VPS, 
materských a základ-
ných školách, Stredis-
ku kultúry Vajnorská, 
Dome kultúry Kramá-
re a v knižnici. 
Už na jar budú môcť 
Novomešťania a Novo-
mešťanky tráviť voľný 
čas v revitalizovanom 
parku na Račianskom 
mýte, ktoré plní funk-
ciu vodozádržných 
opatrení, reaguje na 
meniacu sa klímu, ale 
je aj výsledkom ino-
vatívneho prístupu 
k verejným priesto-
rom. Rovnaké inova-
tívne metódy a ohľad 

na životné prostredie 
sme uplatnili aj pri re-
novácii ZŠ Cádrová či 
stavbách MŠ Teplická 
a ZŠ Odborárska. K 
najväčším skládkam 
odpadu, ktorá bola v 
tomto roku odstráne-
ná patrí lokalita Filiál-
ka. EKO - podnik VPS 
v spolupráci so ŽSR 
odstránili z predmet-
nej lokality 33,58 t ko-
munálneho odpadu.

Začiatok dlho 
očakávanej 
výstavby 
Karlova Ves, 
Dana Čahojová:
„Napriek ťažkej situ-
ácii, v ktorej sa ocitli 
mestá a obce, sa nám 
v oblasti školstva, aj 
s pomocou exter-
ných zdrojov, poda-
rilo ukončiť hĺbkovú 
rekonštrukciu ZŠ A. 
Dubčeka, začali sme 
rekonštrukciu telo-
cvične s príslušen-
stvom v ZŠ Karloveská 
61 a aktuálne začína-
me s budovaním no-
vej bežeckej dráhy v 
Spojenej škole na Til-
gnerovej 14. V oblasti 
rozvoja životného pro-
stredia sa nám podari-
lo ukončiť výnimočnú 
rekonštrukciu Parku 
Kaskády na Dlhých 
dieloch, s prvkami te-
čúcej vody a na zavla-
žovanie využívajúci aj 
dažďovú vodu z pod-
zemných nádrží. 

Začala sa výstavba 
dlho očakávaného za-
riadenia sociálnych 
služieb na Borskej uli-
ci pre starších obyva-
teľov. Športovci mohli 
tráviť rok na moder-
nizovaných ihriskách 
a športoviskách, ho-
kejbalové ihrisko 
hostilo druhý ročník 
podujatia Karlovka 
Cup. Rodičov potešilo, 
že sme do škôlok a škôl 
prijali všetky karloves-
ké deti.“

(vt)

Nevyhadzujte 
knihy - darujte ich nám

kontakt 0907 701 786



Dlho nejaký 
projekt ne-
r o z d e ľo v a l 

ľudí na dva názo-
rové tábory tak, 
ako je to v prípade 
cyklo a bus pru-
hu na Vajanského 
nábreží. Športovci 
a peší si ho nevedia 
vynachváliť, šoféri 
ho prevažne kritizu-
jú. S odstupom pár 
mesiacov od jeho 
otvorenia samot-
ný primátor Matúš 
Vallo priznáva, že 
spravil chybu. 
Aktuálne primátor 
hlavného mesta absol-
vuje verejné stretnu-
tia s obyvateľmi Bra-
tislavy, aby s nimi na 
zhromaždeniach pre-
diskutoval najpálči-
vejšie témy, ktoré ich 
trápia. Jednou z nich 
je, samozrejme, už 
vyše dvoch mesiacov 
cyklistický a súčasne 

i autobusový pruh na 
Vajanského nábreží, 
proti ktorému verej-
nosť dokonca začala 
spisovať petície a hlav-
ným kritickým bodom 
sa stal aj pre novo zvo-
lenú vládu Slovenskej 
Republiky. Respektíve, 
viacerých kľúčových 
predstaviteľov vlády. 
„Proti tomu zákonu, 
ktorý by zobral kompe-
tencie samosprávam, 
sú všetky mestá. Veľmi 
by zasiahol do kom-
petencií samosprávy, 
a preto sú všetci proti 
tomu – ZMOS, únia 
miest, atď.,“ prezradil 

na margo témy Matúš 
Vallo. 

Zmenu zákona 
odmieta 
Na základe toho už 
z parlamentu zazne-
li prvé informácie o 
tom, že vláda pripra-
vuje zmenu zákona, 
na základe ktorého by 
samosprávy v rámci 
celej republiky prišli 
o možnosť budovania 
dopravných, a teda i 
cyklistických projek-
tov na pozemkoch, 
ktoré sú v ich vlast-
níctve. „Pred rokom 
prešiel zákon, ktorý 
hovorí, že krajský do-
pravný inšpektorát 
(KDI) dáva iba vy-
jadrenie k stavbám v 
majetku mesta, ako sú 
cesty – nie súhlas. To 
znamená, že my po-
šleme na KDI niečo, 
oni majú dať do 30 dní 
vyjadrenie. Keď dajú 

súhlasné super, keď 
nie, my si môžeme vy-
brať z iných možností 
a legálne pokračovať 
kde chceme, lebo všet-
ko musíme robiť aj tak 
v súlade so zákonom,“
začal svoje vysvetľova-
nie smerom k zveda-
vej verejnosti samot-
ný Matúš Vallo. „Oni 
sú ale veľmi, veľmi 
konzervatívni. Riešia 
autá. Tam ešte nedo-
razili chodci, nedora-
zili tam cyklisti. Oni 
riešia pohyb áut po 
meste. Aby sa autá hý-
bali. Ale to Vajanského 
nábrežie (cyklo a bus 

pruh), máme schvále-
né od nich (KDI). My si 
na takéto veci dávame 
pozor. A teraz štát pri-
šiel s tým, že si z toho 
politici spravili symbol 
pred voľbami. To bola 
naša chyba, prizná-
vam, že sme do toho 
išli pred voľbami. Uro-
bili z toho symbol zlé-
ho liberálneho človeka 
Bratislavského a teraz 
ten symbol chcú zru-
šiť. Bolo mi povedané, 
že to zrušia akokoľvek. 
Možno zmenia zákon, 
dajú to na súd. Urobia 
hocičo, pretože vedia, 
že my neustúpime a 
nezrušíme tento pro-
jekt,“ otvorene priznal 
primátor hlavného 
mesta, ktorý si s od-
stupom času dokon-
ca uvedomuje, v čom 
spravil pri cyklopruhu 
na Vajanského nábreží 
najzásadnejšiu chybu. 

Cyklotrasu oželie a 
zamaľuje
„Beriem to tak, že dob-
re, keď to zrušia, tak to 
zamaľujeme a nebu-
deme bojovať s vládou. 
Myslím si ale, že je to 
moja chyba. Keby sme 
počkali s tou cyklotra-
sou a spustili ju v aprí-
li, tak za leto si získa 
toľko ľudí, užívateľov, 
že ju na konci leta 

nikto nezruší,“ dopl-
nil presvedčene Vallo, 
ktorý o výhodách toh-
to dopravného pro-
jektu nepochybuje. Aj 
keď uznáva, že drob-
né nedostatky predsa 
len má: „To, že sú tam 
drobné chyby - že boli 
zlé odrazky, že ten be-
tónový obrubník mal 
byť iný, atď., to všetko 
odsúhlasím a zlepšuje-
me to. Ale máme čísla 
o tom, koľko sa tam 
mešká. Máme dron vo 
vzduchu – pol hodinu 
je tam jeden dron, pol 
hodinu druhý. Večer 
si naši zamestnanci 
sadnú a rátajú to. Za 
aký čas, ktoré auto 
prejde nejaký úsek. 

Vďaka tomu vieme, za 
aký čas naše autobusy 
tento úsek prechádza-
jú každý deň. Vieme 
aj nájsť porovnania s 

rokom 2019, kedy som 
nastupoval do funk-
cie. Alebo to porovná-
vame s rokom 2022. 
Tam, kde je bus pruh, 
to nevieme merať, lebo 
tam ide autobus rých-
lo. Tam, kde nie je bus 
pruh, vieme merať do-
pravu v celej Bratisla-
ve – ako rýchlo sa po-
hybujú autá. A vieme, 
že to je v sekundách, 
max minútach. Že 
niekde auto čaká iba 
o minútu dlhšie, lebo 
zápchy tam boli aj 
predtým. A to sú dobre 
dáta.“

Do vojny sa púšťať 
nebude 
Napriek priaznivým 
dopravným dátam 
Matúš Vallo nepochy-
buje o tom, že penia-
ze preinvestované do 
cyklo a bus pruhu na 
Vajanského nábreží, 
v blízkej budúcnosti 
pôjdu navnivoč. „Pre 
novú vládu je to sym-
bol. Oni hrajú nejakú 
vojnu, ktorú ja ne-
hrám. Som komunálny 
politik a primátor všet-
kých ľudí. Oni to majú 
trochu v emočnejšiej 
rovine. No ja sa sna-
žím robiť všetko pre to, 
aby ten servis pre ľudí 
v Bratislave fungoval. 
A myslím si, že to ani 
nie je o vedení celej 
vlády, ale o nejakých 
jednotlivcoch, problém 

má nejaká bratislav-
ská bunka. A čo som 
počul, tak oni to chcú 
zrušiť za každú cenu,“
dodal úprimne Val-

lo, ktorý tak celkom 
zbytočne na projekte 
preinvestoval takmer 
pol milióna eur. 

„Pokus“ za pol mi-
lióna?
Náklady spojené s pro-
jektovou dokumen-
táciou, inžinierskou 
činnosťou pre ohláse-
nie drobnej stavby a 
stavebný dozor boli v 
cene 20 400 eur. Sta-
vebná realizácia bola 
splatená v dvoch fak-
túrach v celkovej výš-
ke za viac ako 470-ti-
síc eur. Realizácia 
vodorovného doprav-
ného značenia, vráta-
ne úpravy priľahlých 
križovatiek, rozmera-
nie a realizácia nové-
ho plánu organizácie 
dopravy, či penetračný 
náter a fi nálny plastic-
ký povrch cyklotrasy 
vo veľkosti 4 167,6 m², 
spolu predstavova-
lo náklady pre mesto 
Bratislava vo výške 
ďalších 115-tisíc eur. 
Dohromady teda cca 
600-tisíc eur. 

Budúcnosť vidí 
v elektrobicykloch 
Aj keby prišlo k zruše-
niu cyklopruhov, Val-
lo sa nevzdáva a bu-
dúcnosť vidí práve vo  
využívaní elektrobi-
cyklov. Na ich masív-
ne užívanie ale mesto 
v prvom rade potrebu-
je vyhovujúcu infraš-
truktúru. „Ako hlavnú 
zmenu mobility vní-
mam elektro bicykle. 
Nie elektro kolobež-
ky, lebo tie vytvárajú 
chaos. Ale elektrické 
bicykle, ku ktorým sa 
úvahy v tomto smere 
uchyľujú ďalej, lebo 
k týmto bicyklom po-
trebujete mať vybudo-
vanú infraštruktúru. 
A pritom ide o doprav-
né riešenie pre budúc-
nosť v rámci celej Eu-
rópy,“ uzavrel diskusiu 
primátor Bratislavy. 

(vt, foto BK, fcb)
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Vallo pri cyklochodníku na Vajanského pripúšťa aj chyby
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Za obratiskom 
električiek v 
Ružinove žijú 

ľudia bez domova 
dlhodobo. Nebol s 
nimi takmer žiaden 
problém, avšak situ-
ácia sa zmenila, keď 
sa do tejto lokality 
presunuli ľudia zá-
vislí od drog a tým 
pádom aj díleri. 

V novembrovej relácii 

Klub komunálnej po-

litiky na Rádiu Regina 

túto tému rozobrali 

starosta Ružinova Mar-

tin Chren a starosta 

Vrakune Martin Kuruc. 

Prinášame z tejto dis-

kusie zopár postrehov.

„V tejto lokalite medzi 

náletovými drevinami 

už roky žijú ľudia bez 

domova a naozaj, do-

teraz sme tam zásadný 

problém neevidovali. 

Až do doby, kým Vra-

kuňa spolu s mestom 

nezasiahla intenzívne 

proti problémovej ko-

munite v tzv. Pentago-

ne, kedy sa časť týchto 

ľudí presunula k nám 

na Astronomickú ulicu,“

uviedol starosta Ruži-

nova Martin Chren.

500-percentný ná-
rast trestnej činnosti
Podľa starostu prišlo 

od tej doby k 500 % ná-

rastu trestnej činnosti, 

najmä majetkovej na 

okolitých sídliskách 

a zároveň k prudké-

mu nárastu drogovej 

trestnej činnosti. To 

má za následok aj se-

kundárne problémy, 

ktoré Ružinov eviduje, 

ako napríklad injekčné 

striekačky na detských 

ihriskách a podobne. 

„Snažíme sa chrániť 

v prvom rade našich 

občanov a začali sme 

s čistením okolia a naj-

mä chceme sa zbaviť 

tejto drogovej komuni-

ty,“ uvádza Chren, kto-

rý dodal, že Okresné 

riaditeľstvo PZ eviduje 

konkrétne osoby, kto-

ré sa presunuli buď na 

Astronomickú alebo do 

Vlčieho hrdla, kde je 

takisto podobný prob-

lém.

Presunutie problé-
mu nestačí
„My sme vo Vrakuni 

bojovali s týmto prob-

lémom viac ako 30 ro-

kov, takže úplne presne 

viem, o čom starosta 

Ružinova hovorí. A ten 

zlom nastal zriadením 

policajnej stanice, naj-

prv sa presunuli díleri a 

za nimi aj drogovo zá-

vislí,“ uviedol starosta 

Vrakune Martin Kuruc, 

ktorý dodal, že pomoc 

musí prísť systémová 

aj zo štátu. Obaja sta-

rostovia sa zhodli, že 

zatiaľ pomáha najviac 

represia v súčinnosti s 

policajnými zložkami a 

do budúcnosti si vedia 

predstaviť isté odčlene-

nie týchto skupín oby-

vateľstva, s čím však 

nesúhlasí napríklad OZ 

Odyseus, ktoré sa dro-

govou problematikou 

zaoberá.

„Pokiaľ robíme repre-

sívne opatrenia, ne-

vyriešime tým žiaden 

problém, iba ho pre-

sunieme z jednej časti 

do druhej. Napríklad 

chýbajú nám sociálne 

služby pre tieto skupi-

ny, nemáme ani jedno 

denné centrum pre dro-

govo závislých a pod. 

A tiež je problém aj s 

bývaním, a preto sa 

nám situácia eskaluje, 

ak nemáme sociálnu 

alternatívu. Jedno z rie-

šení je sprístupňovanie 

bývania, cez nájomné 

bývanie alebo útulky 

v každej mestskej časti,“

uviedla Dominika Ja-

šeková z OZ Odyseus.

„V prvom rade musí 

pomôcť štát. Obec si 

nedokáže systémovo 

pomôcť. Už dnes robí-

me veľmi veľa, no roč-

ne vieme postaviť dva 

nájomné byty a to ne-

stačí. Na druhej stra-

ne, v otázkach bývania 

nemôžeme uprednost-

niť drogovo závislých 

pred našimi napríklad 

seniormi, ktorí si celý 

život platili dane alebo 

v poradovníku na býva-

nie sú slobodné mamič-

ky s maloletými deťmi. 

Vážim si prácu OZ 

Odyseus, ale treba po-

vedať, že ich práca nie 

je riešením. Síce im dá-

vajú čisté ihly, utierky 

a pod. a tak sa nešíria 

tak rýchlo infekcie rôz-

ne, ale na druhej strane 

sa tým nepriamo pod-

poruje užívanie drog 

a zariadi sa tým iba to, 

že užívatelia drog sú 

zdravší. Vždy to musí 

byť kombinácie repre-

sie a prevencie,“ uviedol 

Chren.

Vytvoriť izolovaný 
ostrov?
„Absolútne súhlasím 

s pánom Chrenom. 

Tiež si vážim prácu 

OZ Odyseus, ale robia 

iba to, na čo majú pe-

niaze. Zamedzujú roz-

širovaniu HIV, žltačky 

a pod. Obyvatelia to ale 

tak nevnímajú, pretože 

istým spôsobom im OZ 

pomáha. Chápem obe 

strany. No jediné rieše-

nie, aj vzhľadom k tomu 

ako sledujeme podobné 

prípady aj vo vyspelej 

Európe, je postaviť im 

akési denné centrum, 

len nech to nie je pria-

mo uprostred sídliska, 

nech je to na kraji. Daj-

me im tam sociálnych 

pracovníkov, povedzme 

aj lekára, ktorý by im 

vedel poradiť,“ povedal 

Kuruc.

„Väčšina z týchto ľudí, 

ak by dnes chceli po-

moc, vedia sa k nej do-

stať. No táto skupina 

ľudí odmieta akúkoľvek 

formu organizovanej 

pomoci. Tu potom nie 

je iná možnosť, iba ich 

eliminovať z daného 

územia,“ dodal Chren.

(bak, Radio Regina, 

Zdroj: FB Polícia SR - 

Bratislavský kraj)

Problém s drogami sa iba presunul na koniec Ružinova

Policajná akcia na Astronomickej ulici.

Martin Chren

Martin Kuruc

Bratislavskí mestskí policajti budú trénovať 
na zahraničných policajných akadémiách
Hlavné mesto 

sa spolu 
s mestskou 

políciou stali člen-
mi európskeho pro-
jektu PACTESUR2, 
ktorý je zameraný 
na ochranu ľudí vo 
verejných priesto-
roch. V Bratislave 
budeme mať vďaka 
tomu lepšie vycvi-
čených mestských 
policajtov a policaj-
tky so zahraničnými 
skúsenosťami.

Mestská polícia Brati-

slava sa neustále usi-

luje pracovať na zefek-

tívňovaní práce a aj 

zvyšovaní kvalifi kácie 

policajtov a policajtiek. 

Posúvať ju k tomuto 

cieľu pomôže aj účasť 

v projekte PACTE-

SUR2, ktorý spadá pod 

Európske fórum mest-

skej bezpečnosti (Efus 

- European forum for 

urban security). Hlavné 

mesto, spolu so svojou 

poriadkovou zložkou, 

vybrali medzi pätnásť 

európskych miest, kto-

ré budú zdieľať svoje 

vedomosti, skúsenosti 

z terénu, najlepšie po-

stupy pri rozličných 

situáciách, s ktorými sa 

v európskych mestách 

stretávame a bratislav-

skí mestskí policajti 

a policajtky dostanú 

možnosť cvičiť s kole-

gami napríklad v Mad-

ride, Nice, alebo Turí-

ne.

Projekt vedie mesto 

Nice a spolu s Bratisla-

vou je v ňom zapojený 

Turín, Liège, Madrid, 

Vilnius, Xàbia, Riga, 

Gdansk, Tallinn, Erz-

sébetváros-Budapest, 

Bologna, Lisabon, Kor-

delio-Evosmos a Bru-

sel.

Zúčastnia sa odbor-
ných stretnutí a aj 
policajných akadé-
mií
V projekte PACTE-

SUR2 sa Bratislava 

zapojí do viacerých 

odborných pracov-

ných stretnutí, v rámci 

ktorých sa s kolegami 

z Európy bude veno-

vať téme bezpečnosti 

vo verejných priesto-

roch. “Bratislava tak 

má veľkú možnosť čer-

pať vedomosti od part-

nerských miest zastúpe-

ných v tomto projekte, 

ktoré majú za sebou, 

žiaľ, aj veľmi tragické 

skúsenosti, akými bol 

napríklad teroristický 

útok kamiónom v Nice 

v roku 2016, ale aj ne-

dávny prípad streľby 

v Bruseli z októbra toh-

to roku,” hovorí poradca 

primátora pre bezpeč-

nosť Martin Královič.

Z projektu budú pro-

fi tovať aj mestské po-

licajtky a policajti, 

ktorí sa zúčastnia po-

licajných akadémií v 

partnerských mestách. 

“Pre našich policajtov 

to je jedinečná možnosť 

spoznať sa nielen s ko-

legami a kolegyňami z 

iných krajín, ale naučiť 

sa aj postupy pri práci, s 

ktorými doteraz nemali 

skúsenosti. Nové vedo-

mosti môžu aplikovať 

v uliciach hlavného 

mesta a vďaka nim 

budú pripravení reago-

vať na situácie, s kto-

rými sa aj v Bratislave 

môžeme stretnúť,” ho-

vorí náčelník mestskej 

polície Miroslav Antal. 

(red)



Okrem Haanovej 
vznikla výdajňa tep-
lých nápojov Rov-
niankova na bočnej 
terase Domu kultúry 
Zrkadlový háj. Otvo-
rená bude každý pra-
covný utorok v čase od 
10:00 do 11:30. 
Najľudnatejšia sloven-
ská samospráva v tom-
to roku spustila v spo-
lupráci s neziskovou 
organizáciou Doma 
u kapucínov pilotný 
projekt na pomoc ľu-
ďom bez domova v 
Petržalke – celoročnú 
výdajňu teplej stravy a 
nápojov v areáli kotol-
ne na Haanovej ulici.
Ide o jednu viacerých 
iniciatív oddelenia so-
ciálnych vecí miest-
neho úradu v rámci 

zimného krízového 
plánu, ktorého cieľom 
je pomôcť ľuďom bez 
prístrešia preklenúť 
najmä náročné zimné 
obdobie.
S cieľom eliminovať 
negatívne dopady ži-
vota na ulici v zim-
ných mesiacoch zria-
dila mestská časť aj 
krízovú linku, ktorá je 
od stredy 15. novem-
bra dostupná denne 
od 8:00 do 18:00 na 
telefónnom čísle 0947 
487 061.
Na požiadanie násled-
ne terénni pracovní-
ci poskytnú ľuďom v 
núdzi a bez domova 
spacáky, teplé obleče-
nie, termosku s teplým 
nápojom a v prípade 
potreby zabezpečia 

transport do nocľa-
hárne.

Iba teplé nápoje
Po novom sa k výdajni 
Haanova, ktorá fungu-
je každý pondelok od 
18:00 do 19:00, pridala 
v poradí druhá nachá-
dzajúca sa na bočnej 

terase Domu kultúry 
Zrkadlový háj na Rov-
niankovej ulici.
Výdajňa Rovniankova 
bude takisto fungovať 
celoročne, avšak na 
rozdiel od Haanovej 
nebude ponúkať teplú 
stravu, len teplé nápo-
je, ako je káva a čaj.

„Výdajňa bude k dis-
pozícii každý utorok 
od 10:00 do 11:30 
s výnimkou sviatkov. 
Okrem teplých nápo-
jov v nej radi poskytne-
me ľuďom bez domo-
va základné sociálne 
poradenstvo,“ hovorí 
vedúci oddelenia soci-

álnych vecí Ján Korec.
„Zároveň tým ľudí 
motivujeme k návšte-
ve nášho oddelenia 
v Technopole, kde mô-
žeme poskytnúť kom-
plexnejšie služby,“ do-
dáva.
Prezrádza, že po po-
zitívnych ohlasoch na 
projekt bude mest-
ská časť v rozširovaní 
služieb pokračovať aj 
v novom roku.
Už 5. januára plánuje 
sprevádzkovať tretiu 
výdajňu teplých nápo-
jov na Vyšehradskej 
ulici – v technickej 
budove neďaleko za-
stávky mestskej hro-
madnej dopravy.

(red, foto 
MČ Petržalka)

(Dokončenie zo str. 1)

Vďaka tomu je táto 
nezisková organizácia 
najväčším poskytova-
teľom sociálnej pomo-
ci tým, ktorí svoje do-
movy stratili. Snažia sa 
im pritom poskytnúť 
nielen teplú polievku 
a posteľ, ale aj ľudské 
teplo, záujem a ďalšie 
formy podpory. Medzi 
služby, ktoré poskytu-
jú, patrí nocľah, stra-
va, hygiena, ošatenie, 
základné ošetrenie, 
sociálne poradenstvo, 
podpora pri hľadaní 
bývania a integrácii. 
Pôsobia naprieč ce-
lou Bratislavou – od 
nocľahárne na perifé-
rii mesta, v ktorej po-
čas zimy prespáva viac 
ako 200 ľudí, cez útul-
ky pre chorých, ošet-
rovňu a denné cen-
trum osobnej hygieny 
až po terénnu prácu 
v mestských častiach 
Lamač, Dúbravka, 
Karlova Ves a Devín-
ska Nová Ves. Klien-

tov, ľudí bez domova, 
zapájajú do komunit-
ného organizovania, 
ktoré je dôležitým pi-
lierom pri integrácii 
a pomoci v mnohých 
dôležitých oblastí ich 
života. 

Evidujú približne 
4000 bezdomovcov
Druhou organizáciou, 
ktorá sa v hlavnom 
meste snaží pomáhať 
ľuďom bez strechy nad 
hlavou, je OZ Vagus. 
„Aktuálne číslo ľudí 
bez domova v Brati-
slave, zatiaľ nemáme. 
Pracujeme s odhadom 

odborných organi-
zácií, ktoré pracujú 
s ľuďmi bez domo-
va v Bratislave, kto-
rý hovorí o 4000 ľu-
ďoch žijúcich na ulici. 
V priebehu septembra 
a októbra prebiehalo, 
po 6 rokoch, v rámci 
Bratislavy sčítavanie. 
Výsledky budú však až 
začiatkom budúceho 
roka. Zo sčítania oby-
vateľstva z roku 2021 
vychádza, že na Slo-
vensku žije viac ako 71 
000 ľudí bez domova 
a ďalších viac ako 800 
000 ľudí žije na hra-
nici chudoby. Z našej 

skúsenosti vyplýva, že 
počet ľudí bez domova 
neklesá, práve naopak, 
každý mesiac eviduje-
me v našich progra-
moch prvokontakty, 
čiže ľudí, ktorí navští-
vili naše služby po 
prvýkrát. Minulý rok 
navštívilo naše denné 
centrum Domec 1384 
ľudí, 33 379-krát,“
uviedla presné čís-
la výkonná riaditeľka 
OZ Vagus Alexandra 
Kárová.
Obdobne negatívny, 
teda narastajúci trend 
bezdomovectva, za-
znamenali aj v Depaul 
Slovensko: „Nárast 
počtu ľudí vnímame 
aj v našich službách 
a zariadeniach, kde 
poskytujeme ľuďom 
v núdzi pomoc a pod-
poru. Napríklad naše 
Nízkoprahové denné 
centrum a Ošetrovne 
sv. Alžbety navštevu-
je denne viac ako 80 
klientov, minulý rok ich 
bolo približne 60 den-
ne, rok predtým okolo 

40,“ upresnil Jozef Ká-
koš, riaditeľ Depaul 
Slovensko, n.o. Čís-
lo prevyšujúce 4 tisíc 
bezdomovcov v Brati-
slave je však iba spod-
ná hranica, pretože až 
80 % ľudí bez domo-
va je „neviditeľných“ 
a je ťažké ich na verej-
nosti rozpoznať. Túto 
skupinu tvoria pracu-
júci aj nezamestna-
ní, ľudia na materskej 
a rodičovskej dovolen-
ke, seniori, ale nachá-
dzajú sa medzi nimi aj 
mladí ľudia. Približne 
štvrtina z nich pritom 
chodí do práce a je 
ekonomicky aktívna. 
„Možno ani netušíme, 
že prišli o strechu nad 
hlavou. Prespávajú 
v nocľahárni alebo 
priamo v teréne, mno-
hí chodia do práce, sú 
čisto oblečení a svojim 
zovňajškom a správa-
ním nezapadajú do 
stereotypnej predsta-
vy o človeku na ulici. 
Od štartu do lepšie-
ho života ich delí len 

tenká pomyselná ste-
na - bývanie vo vlast-
nom," konštatuje Jozef 
Kákoš, riaditeľ Depaul 
Slovensko, n.o.

Ako možno po-
môcť?
Každý človek by mal 
mať miesto, ktoré 
môže nazvať svojim 
domovom. Pretože 
ulica nie je domov. 
Verejnosť sa môže 
do pomoci zapojiť 
niekoľkými spôsob-
mi. Materiálnou po-
mocou, fi nančnou 
podporou, či formou 
dobrovoľníctva. Ma-
teriálnu pomoc pred-
stavujú: trvanlivé 
potraviny, rezancové 
polievky, konzervy, 
paštéty, ryby v kon-
zervách, káva, čaje. 
Pánske bundy (nie ka-
báty), pánska spodná 
bielizeň, pánske teplé 
zimné a nepremokavé 
topánky, termo oble-
čenie, deky.

(jp)
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Bezdomovcov v Bratislave pribúda

Petržalka sprevádzkovala druhé výdajné miesto, 
v januári sa k nim pridá ďalšie

Výdajňa Rovniankova/MČ Petržalka

Ilustračná foto OZ Vagus
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Podľa primátora kapacity MHD dosahujú strop. 
Nie všade sú však linky vyťažené.

Téma mest-
skej hromad-
nej dopravy 

je opäť z tých pál-
čivejších v rámci 
Bratislavy. Vozový 
park je zastaraný a 
má množstvo ne-
dostatkov, no pod-
ľa primátora Matú-
ša Valla nastal aj 
v tomto smere od 
roku 2019, kedy na-
stúpil do funkcie, 
výrazný posun. 
Dopravný podnik je 
každoročne dotovaný 
približne sumou 110 
miliónov eur. Podľa 
vedenia mesta len za 
posledné štyri roky 
pritom v Bratislave 
stúpol počet zaregis-
trovaných vozidiel o 
viac než 30 %, čo je 
enormný nárast. Na 
základe týchto úda-
jov by si niekto mohol 
myslieť, že Bratislav-
čania nemajú záujem 
o prepravu v mestskej 
hromadnej doprave, 
no primátor mesta 
Matúš Vallo striktne 
namieta. Problém je 
podľa neho inde. 

Cestujúcich je pri-
veľa
„Nemáme problém 
s tým, že by nám ľu-
dia nechceli jazdiť 
v MHD. My máme 
problém ten, že ich už 
nemáme kam dávať. 
Aktuálne máme na-
plnené kapacity na 
110 % oproti decem-
bru 2019. A prišli sme 
na 100 % po covide, 
kde v MHD jazdilo len 
10 % ľudí,“ začal na 
úvod primátor, ktorý 
si zároveň uvedomu-
je, že do dopravného 
podniku by bolo mož-
né investovať aj mi-
liardy eur, no tie v kase 
nie sú, a tak sa snaží o 
postupnú sanáciu v 
rámci možností. „Dnes 
máme 150 nových au-
tobusov 18tiek, 12tiek. 

Nie z eurofondov, ale 
kúpené z bratislav-
ských peňazí, ktoré 
postupne došli a od 
minulého roka jazdia. 
Máme objednaných a 
postupne prichádza 
50 nových trolejbusov 
16tiek a 24riek. Pri-
čom ten model 24 je 
neuveriteľná vec. Na-
príklad okruh Čiližská 
a hlavná stanica, to 
je najfrekventovanej-
ší úsek v Bratislave a 

tento spoj teraz zoberie 
o 50 % ľudí viac. Lebo 
to je presne prípad, 
kedy sa ľudia v špič-
ke už nevedeli dostať 
do trolejbusu,“ doplnil 
Vallo. 

Postupný rozvoj
Okrem postupnej ob-
novy vozového par-
ku v rámci mestskej 
MHD, tiež primátor 
poukazuje aj na ďal-
šie investície, ktoré v 

rámci neho prebeh-
nú v najbližšom čase. 
A svoju pozornosť na-
ďalej venuje aj elek-
tričkovým tratiam. 
„Pristálo mi to na stole 
po nástupe do funk-
cie, ale postupne som 
začal budovať tretiu 
svoju radiálu. Máme 
Dúbravsko – Kar-
loveskú, trápime sa 
v Petržalke, ale ide to. 
Máme už koľajnice na 
stavbe, tak snáď Špa-

nieli neodídu. Tam 
sme v stálom stra-
chu, aby sa nezodvihli 
a neodišli. A robíme aj 
Vajnorskú. Ide o múd-
ru vec, ktorú vymys-
lel dopravný podnik. 
Robíme tam výmenu 
všetkých ostrovčekov, 
zastávok, ale hlavne 
koľajníc, kde bol prob-
lém. A môžem ísť ďalej 
– máme depo Jurajov 
dvor, ktoré sa stavia 
nové. Začala sa rekon-

štrukcia na Peknej ces-
te, na Vinohradoch,“
upresnil muž na čele 
hlavného mesta po-
zornosť na najväčšie 
dopravné projekty v 
rámci MHD, ktorým 
venuje pozornosť. 
„Možno pre nieko-
ho hlúposť, ale dnes 
má 100 % autobusov 
klimatizáciu, čo keď 
som nastúpil do funk-
cie primátora, tak ich 
malo iba 59 % autobu-
sov. Všetky spoje majú 
kameru. Tam, kde to 
bolo možné domonto-
vať, tak tam sú tiež,“
pokračoval vo výpočte 
vlastných úspechov, 
no jedným dychom 
dodal, kde vidí hlavný 
kameň úrazu pri roz-
voji mestskej hromad-
nej dopravy. 

O staré nie je záu-
jem
„Dúbravsko – Karlo-
veská radiála má in-
terval 4 minúty, Vaj-
norská má 4 minúty, 
Rača má dve minúty. 
Preto mám pocit, že 
my už sme sa dosta-
li skôr do stavu, že už 
nevieme napríklad 
na Račiansku radiá-
lu dostať viac spojov. 
A pri intervale dve mi-
núty stačí, že sa nie-
kde niečo zasekne a tie 
stroje už sa nezmestia 
na zastávky. Sme tam 
úplne na maxime,“ 
vyjadril svoje obavy 

primátor Vallo, ktorý 
si uvedomuje rezervy 
aj to, že ľudia nechcú 
cestovať v starých za-
riadeniach, ktoré sú 
menej bezpečné a po-
čas zimných mesiacov 
v nich mrznú. „Meria-
me každý spoj – koľko 
zoberie ľudí. Na radi-
álach dávame stroje 
na striedačku – staré 
– nové, staré – nové, 
na to isté číslo spoja. 
A ľudia si proste poč-
kajú na ten nový stroj. 
Ľudia nenasadnú, pri-
čom nové sú naplne-
né,“ upresnil. „Máme 
dvadsať škodoviek na 
ceste. Teda, prvá už 
konečne došla, teraz 
sa homologizuje. A aj 
keď teraz pôjdem sám 
proti sebe, lebo tie 
peniaze na to nemá-
me, ale mestské časti 
budú základom toho, 
aby v nich fungovala 
dobrá MHD, pretože 
my chceme, aby ľudia 
chodili MHD. Je to vý-
hodné aj večer, ak člo-
vek ide napríklad do 
mesta,“ prisľúbil Vallo 
Bratislavčanom počas 
osobného stretnutia. 

Nie všade je MHD 
využitá naplno
Pokiaľ primátor ar-
gumentuje, že ľudí 
v MHD nie je kam dá-
vať, sú aj prípady, kde 
ľudia naopak chýbajú. 
Často dostávame do 
redakcie podnety od 
občanov zo Záhorskej 
Bystrice, ktorým let-
né zmeny trasovania 
liniek nepriniesli nič 
pozitívne a to sa pre-
javilo aj na vyťaženos-
ti linky č. 36. Pokiaľ 
obsluhovala a spájala 
Záhorskú Bystricu s 
Dúbravkou cez Bory, 
bola veľmi obľúbená 
a zabezpečovala tak 
presun žiakov ráno aj 
poobede, aj celkovo 
napojenie západnej 
časti mesta na elek-

tričkovú trať v Dú-
bravke. Od leta však 
prišlo k zmene a linka 
č. 36 už jazdí iba po 
„dedine“, čo obyvatelia 
nemajú dôvod využiť 
a tak takmer všetky 
spoje, ktoré krúžia uli-
cami Záhorskej Bys-
trice sú ľudoprázdne. 
Pýtali sme sa aj vodi-
čov linky č. 36 na obra-
tisku, kde oddychujú a 
potvrdili nám rapídny 
úbytok cestujúcich. To 
by sa malo po novom 
zmeniť, či ľudia pri-
budnú, ukáže čas.

Dopravný podnik 
tvrdí presný opak
„Dopravný podnik 
Bratislava (DPB) pra-
videlne vyhodnocuje 
využiteľnosť spojov po-
mocou automatických 
počítadiel cestujúcich 
zabudovaných vo vo-
zidlách. Na základe 
získaných dát môže-
me konštatovať, že na 
súčasnej trase linky 
36 (úsek Strmé vŕšky 
– Záhorská Bystrica) 
došlo po augustovej 
úprave k zvýšeniu ces-
tujúcich o 30 až 49 %.  

Od 10. decembra 2023 
pristúpil DPB k ďalšej 
úprave tejto linky aj 
po diskusii s mestskou 
časťou. Práve priori-
tou Mestskej časti Zá-
horská Bystrica bolo 
priame spojenie s OC 
Bory a doprava žiakov 
do Dúbravky, preto sa 
spoje linky 36 predĺžia 
nielen k obchodnému 
centru, ale vo vybra-
ných intervaloch aj 
do tejto mestskej časti 
až na Žatevnú, kam 
prídu ako školská lin-
ka Šk16. Zvyšné spoje 
budú celodenne končiť 
svoju trasu na zastáv-
ke OC Bory,“ uvádza sa 
v stanovisku DPB.

(vt, foto BK, fcb)  

Hybridný trolejbus pomôže obsluhe na Kolibu.

Linka č. 36 jazdí od letných zmien 
takmer stále prázdna. DPB tvrdí presný opak.



strana 9Spravodajstvo08 l 2023

Jedy z vrakunskej skládky postúpili, zamorenie 
Žitného ostrova nastane onedlho
(Dokončenie zo str 1)

Od dynamitu cez 
hnojivá a pesticídy, 
až po polypropyléno-
vé vlákna. Prirodzene 
tak vo fabrike vznika-
li tony odpadu, ktorý 
bol vysoko toxický. 
V tom čase sa pre-
to zlegalizoval vývoz 
tohto nebezpečné-
ho odpadu do suchej 
časti ramena Dunaja. 
Teda suchej v tom ob-
dobí. Postupom rokov 
totiž hladina Dunaja 
stúpala a rovnako tak 
aj hladina podzem-
ných vôd. Chemikálie 
na skládke, ktorých 
sa tam odhaduje sto-
tisíc ton, prirodzene 
pracovali a vplyvom 
poveternostných pod-
mienok – slnko, mráz, 
dážď, postupne začali 
presakovať do pôdy. 
A teda aj do podzem-
ných vôd. 

Chemikálie 
v pitnej vode 

„Tie látky robili prob-
lém už predtým, lebo 
do skládky pršalo. 
Avšak keď sa sklád-

ka zospodu zatopila 
podzemnou vodou, 
dostali masívny zá-
sah. Tie jedy sa tam 
začali rozpúšťať ešte 
viac a prúdiť sme-
rom na Žitný ostrov,“
priblížila Trančíková 
pre Televízne novi-
ny, ktorá tiež dodala 
znepokojivé detaily: 
„Tá podzemná voda 
tam prúdi každý deň. 
Prúdi rýchlosťou 3 až 
5 metrov za deň, čím 
sa posúvajú aj jedova-
té látky, ktoré sú čím 
ďalej, tým viac kon-
centrovanejšie, pre-
tože jedy sa tam stále 
rozpúšťajú.“ Až v roku 

2015 hydrogeologic-
ký prieskum ukázal, 
aké všetky chemické 
prvky sa v skládke roz-

púšťajú a prenikajú do 
zdrojov pitnej vody, 
a tiež, aké majú dopa-
dy na ľudské zdravie. 
A tie môžu byť fatálne. 

Prečo projekt 
zaspal 
Vláda sa po týchto 
znepokojivých ziste-
niach odhodlala k sa-
nácii skládky, pričom 
sa vybral najlacnejší 
model, v hodnote 30 
miliónov eur z európ-
skych peňazí. Háčik 
je v tom, že v tomto 
čase, teda na konci 
roka 2023, mala byť 
kapsulácia skládky ho-
tová. Namiesto toho 

sa ale v projekte nepo-
kračovalo a je otázne, 
ako bude sanáciu rie-
šiť nová vláda. „Mi-

nisterstvo životného 
prostredia SR bude 
pokračovať v projek-
te tzv. enkapsulácie, 
teda vo vybudovaní 
podzemnej tesniacej 
steny (PTS) a povr-
chovej tesniacej vrstvy 
(PTV) a následného 
čistenia podzemnej 
vody v blízkosti enkap-
sulácioe odizolované-
ho chemického odpa-
du,“ dozvedeli sme sa 
z vedenia rezortu ži-
votného prostredia. 
„Sanačný projekt mal 
byť pôvodne hotový 
v roku 2023. Dôvo-
dom, že sa tak nesta-
lo, je najmä nečinnosť 
ministra Jána Budaja, 
ktorý nepodpísal vyda-
né rozhodnutie o pri-
delení nenávratného 
fi nančného príspevku. 
Bez jeho podpisu nebo-
lo možné začať čerpať 
fi nančné prostriedky z 
fondov EÚ (OP KŽP). 
Projekt enkapsulá-
cie bude fi nancovaný 
z európskych fondov 

prostredníctvom ak-
tuálneho Programu 
Slovensko,“ uviedlo 
vedenie ministerstva 

dôvody, podľa ktorých 
údajne projekt sanácie 
prestal napredovať. 

Začať sa má 
v januári
Najnovšie sme sa 
dozvedeli aj detaily 
o tom, ako by proces 
na záchranu vzác-
nych zdrojov pitnej 
vody mal prebiehať: 
„V rámci enkapsulá-
cie sa predpokladá 
aj čiastočná odťažba 
kontaminovaných ze-
mín, s ktorými bude 
nakladané ako s ne-
bezpečným odpadom. 
Na dekontamináciu 
podzemnej vody sa 
vybudujú 2 sanačné 
stanice, dočasná a tr-
valá. Samotná saná-
cia environmentálnej 
záťaže zahŕňa rôzne 
práce, ktorých cieľom 
je odstrániť, znížiť 
alebo obmedziť kon-
tamináciu na úroveň 
akceptovateľného rizi-
ka s ohľadom na sú-
časné a budúce využi-
tie územia. Samotná 
výstavba podzemnej 
tesniacej steny bude 
zahájená ihneď po 
získaní nenávratného 
fi nančného príspevku 
z fondov EU v rámci 
Programu Slovensko 
2021 – 2027, príprav-
né stavebné činnosti sa 
začnú v januári 2024.“

Plán je, dostať úze-
mie do normálu 
Najnovšie plány do-
konca hovoria o tom, 
že keď už sa projekt 

rozhýbe, tak skládka 
by mala byť zabezpe-
čená v priebehu jed-
ného roka. „V zmysle 
harmonogramu rea-
lizačného projektu by 
enkapsulácia, teda 
PTS a PTV mali byť 
vybudované do kon-
ca r. 2025. Sanácia 
podzemnej vody bude 
pokračovať do konca 
r. 2026 a posanačné 
monitorovanie bude 
ukončené v decem-
bri 2027. Špecifi ckým 
cieľom projektu je ob-
medzenie plošného 
a priestorového šíre-
nia sa znečisťujúcich 
látok v podzemnej 
vode, pôde a hornino-
vom prostredí a zní-
ženie množstva látok, 
ktoré budú migrovať 
v smere prúdenia pod-
zemnej vody na Žitný 
ostrov po uzatvorení 
skládky. Odstránenie 
kontaminácie alebo 
zníženie koncentrácie 
znečisťujúcich látok 
zo znečistenej podzem-
nej vody, pôdy a hor-
ninového prostredia 
v bezprostrednom 
okolí skládky na úro-
veň akceptovateľného 
rizika s ohľadom na 
súčasne a budúce vy-
užitie územia,“ uzav-
rel odbor komuniká-
cie odpovede na naše 
otázky súvisiace so 
sanáciou skládky, kto-
rá pre nás predstavuje 
ekologickú katastrofu 
nevídaných rozmerov. 

(vt, ilustr. foto BSK, 
samorican.sk)

B
r a t i s l a v s k á 
mestská spo-
ločnosť Odvoz 

a likvidácia odpadu 
a.s. (OLO) upozor-
ňuje na podvodníkov, 
ktorí sa môžu vydávať 
za jej zamestnancov 
a od obyvateľov Bra-

tislavy pýtajú fi nanč-
nú odmenu. Niektoré 
bratislavské domác-
nosti cez adventné 
a vianočné sviatky 
v minulosti prekvapili 
koledníci vydávajúci 
sa za smetiarov. Za 
vinše si pýtali fi nanč-

nú odmenu alebo iné 
dary. Ako sme infor-
movali aj v minulos-
ti, od týchto aktivít 
a osôb sa dištancuje-
me. Upozorňujeme, 
že naši zamestnanci 
nemajú takúto čin-
nosť dovolenú. 

Zamestnanci OLO 
nosia sivo-oran-
žové uniformy 
s logom OLO, v 
chladnejšom počasí 
aj refl exné bundy. Pri 
svojej práci používajú 
veľké zberové vozidlá, 
s ktorými sú v bra-

tislavských uliciach 
spätí. Zamestnan-
ci OLO majú takúto 
činnosť zakázanú a 
v žiadnom prípade 
od občanov nepýta-
jú peňažnú hotovosť 
ani iné dary. Falošní 
smetiari zvykli chodiť 

v inom oblečení, pou-
žívali osobné vozidlo 
a žiadali malé fi nanč-
né dary.
V prípade, že natraf í-
te na smetiarov-pod-
vodníkov, kontaktujte 
ihneď Políciu SR na 
158.

Pozor na falošných koledníkov
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Hodnotenie Nemoc-
nica roka 2023 je za-
ložené na porovnáva-
ní dát predovšetkým 
z rokov 2019 až 2022. 
Pandémia koronavíru-
su negatívne ovplyvni-
la kvalitu a výkonnosť 
slovenských nemocníc 
najmä v rokoch 2020 
a 2021, keďže sa podpí-
sala na plošnom zhor-
šení úrovne takmer 
všetkých sledovaných 
indikátorov kvality 
poskytovanej zdravot-
nej starostlivosti a vý-
raznom znížení počtu 
zrealizovaných ope-
račných výkonov. Ten-
to nepriaznivý trend 
sa v minulom roku už 
podarilo otočiť, avšak 
stále nedosahujeme 
úrovne spred pandé-
mie.

Zaznamenali ste 
nejaké zaujímavé 
trendy?
V minulom roku sme 
pozorovali medziroč-
né zlepšenie pri mier-
nej väčšine indikáto-
rov kvality. Zlepšili sa 
úmrtnostné indiká-
tory a konečne sa po 
rokoch zlého trendu 
skrátila (o trištvrte mi-
núty) priemerná doba 
čakania záchraniek s 

privezeným pacien-
tom na urgentoch ne-
mocníc. Medziročne 
sa však, žiaľ, zvýšili 
podiely nutných opa-
kovaných operácií 
a hospitalizácií pa-
cientov, čo nie je dob-
rým znakom. Dlho-
dobo sledujeme rast 
spokojnosti hospita-
lizovaných pacientov, 
ktorá je reportovaná v 
dotazníkoch zdravot-
ných poisťovní. Nič 
na tom nezmenili ani 
ťažké roky pandémie. 
Paradoxne k tomu 
vyznieva zistenie, že 
medziročne výraznej-
šie narástli sťažnosti 
pacientov a mierne aj 
pokuty udelené Úra-
dom pre dohľad nad 
zdravotnou starostli-
vosťou (ÚDZS) za zle 
poskytnutú zdravotnú 
starostlivosť.

Ako vnímate 
umiestnenie Uni-
verzitnej nemocni-
ce Bratislava a pre-
čo tomu tak je?
Hneď v úvode treba 
povedať, že v rebríč-
ku je iba jedna bra-
tislavská nemocnica 
a to tá najväčšia – Uni-
verzitná nemocnica 
Bratislava so všetkými 
piatimi subjektami - 
Ružinov, Staré Mesto, 

Petržalka, Kramáre, 
Podunajské Biskupice. 
Ostatné menšie ne-
prešli kvalifi kačnými 
kritériami z hľadiska 
komplexnosti posky-
tovania zdravotnej 
starostlivosti, keď mu-
sia vykonávať aspoň 5 
zo 7 základných špe-
cializácii. Nemocnica 
Bory začala svoju čin-
nosť až v roku 2023, 
čiže tá si ešte musí 
počkať.

Ak chceme hodno-
tiť Bratislavu ako ce-
lok, tak treba vziať do 
úvahy viacero zásad-
ných aspektov a síce, 
že počtom výkonov 

Bratislava jednoznač-
ne dominuje, taktiež 
kvalitou poskytova-
nej zdravotnej sta-
rostlivosti. Pacienti 
v Bratislave majú lat-
ku spokojnosti nasta-
venú pravdepodob-
ne trochu vyššie ako 
inde na Slovensku, čo 
môže byť tiež jedným 
z dôvodov ich relatív-
ne nízkej spokojnosti 
s pobytom v UNB.

Dôležitejšie je sle-
dovať skôr trendy?
Určite. Všetci dobre 
vieme, že celé zdravot-
níctvo a jeho obnova je 
behom na neskutočne 
dlhú trať a ešte dlhé 

roky nás bude dobie-
hať minulosť. Pre-
to je dôležité vnímať 
trend a smer, akým 
sa uberáme. Z toh-
to pohľadu by som aj 
rád pochválil UNB za 
výrazný posun vpred 
v kategórii Hospo-
dárenie, kde súčasné 
vedenie naozaj urobi-
lo veľa dobrej roboty. 
Ak budú pokračovať 
v takomto trende, tak 
vidno svetlo na konci 
tunela. A s tým je spo-
jená aj spokojnosť pa-
cientov, pretože bude 
viac prostriedkov 
aj na rekonštrukciu 
infraštruktúry, ktorá 
sa, predpokladáme, 
výrazne podieľa na 
menšej spokojnosti 
bratislavských pacien-
tov. Priznajme si, že ak 
pacient príde do roz-
padajúcich sa budov, 
výrazne to ovplyvní 
jeho spokojnosť, čo 
v zásade nemusí mať 
nič s profesionalitou 
personálu alebo kvali-
tou ošetrenia.

Venujete sa aj iným 
oblastiam ako zdra-
votníctvu?
Zdravotníctvo je naša 
priorita. Pripravuje-
me tiež hodnotenie 
fi nančného zdravia 
miest a obcí a pra-

videlne zverejňuje-
me výsledky žiakov 
všetkých základných 
a stredných škôl na 
Slovensku. Pri tomto 
projekte sa nám však 
nedarí získať od do-
norov fi nančnú pod-
poru, keďže niektorí 
spochybňujú prínos 
porovnávania škôl 
na základe výsled-
kov ich žiakov. My si 
však myslíme, že rodi-
čia a iní záujemcovia 
o tieto dáta majú prá-
vo získavať informácie 
o tom, ako sa využí-
vajú verejné zdroje, 
aké sú výsledky a na 
základe toho za kva-
lifi kovane rozhodovať 
a tlačiť na zvyšovanie 
kvality verejných slu-
žieb. Snáď presved-
číme dostatok ľudí 
o význame takéhoto 
projektu a nebudeme 
ho musieť ukončiť, 
lebo platí, že čo neme-
riame, to neriadime 
a následne nedoká-
žeme ani zlepšovať. 
A snáď sa to neskôr 
prejaví v pozitívnom 
smere aj na fi nančnej 
podpore projektov na-
šej mimovládnej ne-
ziskovej organizácie.

(pk)

V spokojnosti pacientov je UNB najhoršia v kategórii, 
polepšila si však v hospodárení

H
lavné mesto, 
Odvoz a lik-
vidácia odpa-

du (OLO), Komunál-
ny podnik, BUČINA 
EKO,  IKEA a IKEA 
Industry sa aj tento 
rok po Vianociach po-
starajú o zber a mate-
riálové zhodnotenie 
živých vianočných 
stromčekov. Naprieč 
mestom bude pre 
Bratislavčanky a Bra-
tislavčanov rozmiest-
nených 700 drevených 

ohrádok určených 
na odkladanie týchto 
ihličnatých symbo-
lov Vianoc, ktoré sa 
neskôr premenia na 
knižnice. Časť z nich 
sa vráti späť mestu a 
bude slúžiť v centrách 
voľného času, základ-
ných umeleckých ško-
lách či rodinách s jed-
ným rodičom. 

Riadne odzdobené 
stromčeky je po-
trebné odložiť do 

ohrádky, výnimoč-
ne na iné, vopred 
určené miesto 

Obyvatelia môžu vyu-
žiť až 700 ohrádok. Tie 
slúžia výlučne na zber 
riadne odzdobených 
vianočných strom-
čekov, bez plastových 
obalov, kvetináčov či 
ozdôb. Iba tak môžu 
byť materiálovo zhod-
notené. „

Odvoz vyzbiera-

ných stromčekov 
zabezpečí OLO 
a bude prebiehať 
od 4. januára do 16. 
februára 2024.

Na stránke www.olo.
sk/stromceky nájdu 
obyvateľky a obyvate-
lia interaktívnu mapu, 
kde si vyhľadajú naj-
bližšiu drevenú ohrád-
ku, do ktorej môžu 
vložiť svoj odzdobený 
stromček. Drevené 
ohrádky sú vyrobené 

z kalamitného dreva 
bratislavských Mest-
ských lesov a používa-
jú sa každý rok opako-
vane. Od 11. decembra 
až do konca roka ich 

Komunálny podnik 
Bratislavy a OLO po-
stupne osadia do ulíc 
hlavného mesta.

(red)

Ohrádky na zber živých vianočných stromčekov 
budú aj tento rok Zber bude prebiehať podľa 

nasledovného harmonogramu:
Pondelky –  Staré Mesto  

Utorky –  Ružinov, Podunajské Biskupice, 

   Vrakuňa 

Stredy –  Nové Mesto, Rača, Vajnory  

Štvrtky –  Dúbravka, Karlova Ves, Lamač,  

   Devín, Devínska N. Ves, 

   Záhorská Bystrica  

Piatky –  Petržalka, Jarovce, Rusovce,   

   Čunovo

Riaditeľ INEKO Dušan Zachar.
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„Čakali sme na to, či 
nám štát zaplatí 30 
miliónov, ktoré nám 
dlží za straty v do-
pravnom podniku. 
Totiž, bol nejaký mo-
del európskej pomoci, 
kvôli chýbajúcim trž-
bám podnikov a fi riem 
v čase pandemickom 
a štát sa rozhodol, že 
z toho vynechá všet-
ky podniky, ktoré sú 
v 100 % vlastníctve 
samospráv. Na Sloven-
sku to znamená, že šty-
ri dopravené podniky, 
a teda aj Bratislava, 
túto pomoc nemohli 
dostať,“ vrátil sa v myš-
lienkach do nedávnej 
minulosti primátor 
hlavného mesta, ktorý 
tento krok zo strany 
vedenia štátu dodnes 
vníma ako krivdu: „Je 
to bizar, lebo vtedy au-
tobusová spoločnosť, 
ktorú vlastní jeden z 
najbohatších Slová-
kov, mohla dostať túto 
pomoc a aj ju dostala. 

Ale samosprávy ju ne-
dostali. A nám tým-
to chýba 30 miliónov. 
Lebo sa skrátil zisk aj 
z toho dôvodu, že sme 
jazdili počas pandé-
mie s 10 % ľudí. Preto 
sme sa odvolali a aj 
NKU nám potvrdila, 
že sme to mali dostať. 
Že sme boli vyňatí z 
nepochopiteľných dô-
vodov. Navyše, všetky 
okolité dopravné pod-
niky – Česi, Nemci, 
Maďari, atď. túto fi -
nančnú pomoc dosta-
li,“ doplnil s tým, že 
stále dúfal vo vyplate-
nie tridsaťmiliónové-
ho výpadku, čím by sa 

mesto vyhlo dvíhaniu 
daní z nehnuteľností. 
Akonáhle už ale vedel, 
že peniaze mesto neu-
vidí, pristúpil ku kraj-
nému riešeniu. 

Kto má nárok 
na 70 % zľavu 
Vedenie mesta si uve-
domuje, že žijeme fi -
nančne neľahké časy, 
preto pristúpilo na 
žiadosti viacerých sta-
rostov mestských častí 
Bratislavy a pri aktu-
álnom dvíhaní daní 
z nehnuteľností bude 
v platnosti hneď nie-
koľko úľav. „Súčasťou 
VZN bude zľava pre 

športoviská vo výške 
50 %. To znamená, že 
napríklad športová 
hala na Pasienkoch, 
ktorá platila ročné 
dane 36 tisíc, tak po 
novom zaplatí 28 tisíc 
eur. A tá zľava sa bude 
uplatňovať aj na špor-
tové plochy. Nie iba na 
budovy. Potom máme 
70 % zľavu pre ľudí 
nad 65 rokov. Tam 
bola doteraz zľava 
60 %. V tomto prípa-
de bola idea, aby to 
zvyšovanie daní senio-
rov nezasiahlo, čiže v 
praxi senior zaplatí 
za byt veľký 100 met-
rov štvorcových o me-
sačne 50 centov viac. 
Keď si to rozoberieme 
na drobné, tak majiteľ 
bytu v Dúbravke, ktorý 
má byt vo veľkosti 50 
metrov štvorcových, ak 
dnes platil 45 eur na 
daniach ročne, tak te-
raz bude platiť 65 eur 
ročne. Byty sa dvíha-
jú o 35 %, čo je o 1,25 
eura viac mesačne po 
novom,“ vypočítal Val-

lo presné čísla, ktoré 
uvidia obyvatelia Bra-
tislavy na najnovších 
šekoch pri splátkach 
daní z nehnuteľností. 

Rodinné domy 
plus až do 46 % 
No aj tu treba do-
dať zásadnú vec. Na-
priek primátorovým 
vecným príkladom, 
konkrétne percen-
tá a sumy zistia oby-
vatelia jednotlivých 
mestských častí až po 
tom, ako budú zme-
ny schválené mest-
ských zastupiteľstvom 
a následne prerátané. 
Rozhodovať o výške 
novej percentuálnej 
sadzby za dane bude 
totiž aj lokalita, teda 
pásmo, v ktorej sa tá 
ktorá mestská časť na-
chádza. Zvýšenie pri 
rodinných domoch 
sa očakáva až do výš-
ky 46 %, no naprí-
klad v mestskej časti 
Bratislava – Rusovce 
to v praxi bude pod-
ľa Valla vychádzať na 

25 %. „Skúšali sme 
robiť modely aj pri 
domoch, že akým spô-
sobom to zasiahne nie-
koho, kto má 150 met-
rov štvorcových veľký 
dom a k tomu 6 árovú 
záhradu, plus garáž. 
Napríklad. A ten prie-
mer nakoniec vyšiel 
25 % zvýšenie, v po-
rovnaní s tým, čo za-
platil doteraz,“ dodal 
primátor Matúš Vallo 
a zároveň uviedol, že 
v blízkej budúcnosti sa 
na žiadosť samotných 
starostov mestských 
častí plánuje nové pre-
rozdelenie mestských 
častí podľa pásiem. 
Pôjde ale o dlhšiu de-
batu a rozsiahlejšiu 
zmenu, ktorá by mala 
zohľadniť aj plánované 
zmeny zo strany novej 
vlády, ktorá už avizo-
vala vytvorenie akejsi 
mapy Bratislavy a pre-
rozdelenie MČ, zrej-
me podľa lukrativity. 

(vt)

Zvýšeniu daní sa Bratislava nevyhne  

Biskupice a Lamač siahnu na miestne dane
S n á s t u p o m 

nového roka 
sa nevyhne-

me dvíhaniu daní 
z nehnuteľností 
a aj keď väčšina 
mestských častí 
neplánuje siahať 
na ostatné, miestne 
dane, dve mestské 
časti sa tomuto ne-
populárnemu kroku 
zrejme nevyhnú. 

Zatiaľ čo výšku dane 
z nehnuteľností urču-
je vedenie mesta, teda 
mestské zastupiteľ-
stvo, daň za psa, daň 
za užívanie verejného 
priestranstva, daň za 
predajné automaty 
a daň za nevýherné 
hracie prístroje majú 
v správe jednotlivé 
mestské časti. Ide o 
miestne dane, kto-
rých výšku si upravujú 

miestni poslanci pro-
stredníctvom prijatia 
nového VZN. S nástu-
pom nového roka sme 
preto oslovili všetky 
mestské časti s rovna-
kou otázkou – či plá-
nujú siahať práve na 
výšku miestnych daní. 
Z odpovedí jasne vy-
plynulo, že drvivá 
väčšina bratislavských 
mestských častí v roku 
2024 v tomto ohľa-
de zmeny neplánuje. 
No nájdu sa aj výnim-
ky, kedy sa vedenia 
mestských častí mini-
málne zaoberajú myš-
lienkou, či na úpra-
vu VZN o miestnych 
daniach a poplatkoch 
siahať. 

Úľavy pre konkrét-
ne skupiny obyva-
teľov 
Ale také Podunajské 

Biskupice už k zme-
nám dokonca stihli 
pristúpiť: „Mestská 
časť Bratislava-Po-
dunajské Biskupice 
pristúpila k úprave 
niektorých sadzieb 
miestnych daní vo 
svojom VZN, ktoré 
schválilo v septembri 
miestne zastupiteľstvo 
s účinnosťou od 1. ja-
nuára 2024. V prípade 
dane za psa sa naprí-
klad zvyšuje pre fyzic-
ké osoby sadzba z 10 
na 20 € na rok za psa 
chovaného v rodin-
ných domoch, v prí-
pade bytov však zostá-
va doterajšia sadzba 
40 €. V prípade práv-
nických osôb sa daň 
za psa zvýši na 70 €. 
Upravuje sa tiež daň 
za nevýherné hracie 
prístroje na 100 € (ako 
napr. stolný hokej, bi-

liard či prístroje virtu-
álnej reality), resp. 664 
€ za ostatné prístroje,“
vymenoval nám Ján 
Bočin z referátu mé-
diá a marketingu Po-
dunajských Biskupíc. 

Roky boli dane 
nemenné 
A zdá sa, že zmenám 
sa nevyhnú ani oby-
vatelia Lamača. ,,Po 
zmenách v daňovom 
systéme na konci roku 
2022, ktoré spôsobili 
bezprecedentné vý-
padky v rozpočtoch 
samospráv, sme tak, 
ako mnohé iné samo-
správy, museli pristú-
piť k zmenám sadzieb 
viacerých daní. Išlo 
o dane, kde sa posled-
né roky nemenila sa-
dzba a do zmien sme 
premietli hlavne rast 
infl ácie za posledné 

roky. Daň za psa sa 
tak menila a stanovila 
sa na 50,- EUR za psa 
chovaného v bytovke 
a na 20,- EUR za psa 
chovaného v rodinnom 
dome,“ priblížil nám 
starosta Igor Polako-
vič, pričom doplnil, 
že poberatelia starob-
ného alebo invalidné-
ho dôchodku si môžu 
uplatniť 50 % zľavu. 
Do tejto dane sa pre-
mietli hlavne zvýšené 
náklady spojené so 
službami pre psičká-
rov, ako je odvoz a lik-
vidácia exkrementov, 
sáčky na exkrementy 
a výstavba venčovísk. 
„V prípade dane za 
predajné automaty sa 
predchádzajúce dele-
nie podľa počtu predá-
vaných produktov do a 
nad 10 ks zjednotilo 
na jednu sadzbu, pri-

čom tá zostala zacho-
vaná na sume 400,- 
EUR/rok a znížená 
sadzba 200,- EUR/rok 
zanikla. V prípade ne-
výherných automatov 
sme opäť zjednotili 
pôvodne rozdelené sa-
dzby za elektronické 
a mechanické prístroje 
do jednej platby, kto-
rá bola stanovená na 
sumu 300,- EUR/rok. 
Obdobne došlo k ras-
tu dane za užívanie 
verejného priestran-
stva, pričom sadzby sú 
stanovené na základe 
účelu zabratia verej-
ného priestranstva,“ 
doplnil starosta La-
mača na záver. 

(vt)
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H
lavné mesto 
spustilo re-
g u l o v a n é 

parkovanie pre No-
vomešťanov v ďalšej 
lokalite. Ide o časť od 
Račianskeho mýta 
po Výskumný ústav 
zváračský a medzi 
Račianskou a Pio-
nierskou ulicou. Od 
6. decembra je preto 
parkovanie možné 
len s platnou parko-
vacou kartou PAAS 
alebo po úhrade par-
kovného. Sídlisko 
Pokrok a susedné Te-
helné pole spolu tvo-
ria jednu zónu NM1. 
Rezidenti tak môžu 
parkovať pomocou 
rezidenčnej parkova-
cej karty v oboch lo-
kalitách.

Zatiaľ vydali 900 
rezidentských ka-
riet
Rezidenti v zóne par-
kujú s rezidentskou 
parkovacou kartou 
PAAS, návštevníci 
zas po úhrade hodi-
novej sadzby cez pra-
covné dni v čase od 
8.00 do 24.00. Pre ne-
rezidentov je účtova-
ný poplatok 1,50 eur 
za hodinu.
Hlavné mesto a mest-
ská časť zároveň upo-
zornili vodičov, že na 
niektorých uliciach v 
predmetnej zóne budú 
doznačovať parkova-
cie miesta a súvisiace 

vodorovné dopravné 
značenie. Ubezpečili 
však, že hlavné zvislé 
značenie osadili, preto 
pravidlá regulované-
ho parkovania v danej 
oblasti platia.
„Novým vyznačením 
parkovacích miest 
pribudlo 76 miest pre 
ZŤP a 1172 parkova-
cích boxov pre autá. 
Okrem toho, celková 
dĺžka parkovacích pá-
sov je cez 3300 m, čo 
vytvorilo miesto pre 
viac ako 600 áut,“  in-
formovalo redakciu 
Nové Mesto. Doposiaľ 
bolo podľa samosprá-
vy vydaných cez 900 
rezidentských kariet.

Zmena organizácie 
dopravy
Zavedenie rezident-
ského parkovania 
sprevádza v Novom 
Meste aj výrazná zme-
na organizácie do-
pravy. „Štvrť Pokrok 
doposiaľ fungovala 

ako skratka, ktorou 
si šoféri osobných áut 
skracovali cestu medzi 
zápchami na Pionier-
skej/Račianskej ulici. 
S cieľom zlepšiť bez-
pečnosť v štvrti, obme-
dziť hluk aj intenzitu 
dopravy sme uskutoč-
nili viacero zmien v 
organizácii dopravy,“ 
uviedla samospráva. 
Na Kraskovej ulici sa 
rozšírili chodníky, au-
tomobily sú vysunuté 
viac do cesty a pribud-
li dve zúženia. V časti 
Pokrok sa ulice zjed-
nosmernili.

Aj z množstva reakcií 
miestnych obyvate-
ľov vyplýva, že sa ich 
zmeny výrazne dotkli, 
no nie vždy pozitívne. 
„Mne osobne to značne 
skomplikovalo život, 
ako rezident štvrti som 
si dovolila touto našou 
štvrťou prejsť, po ceste 
do práce vyložiť dieťa 
do školy/ škôlky a za-

radiť sa následne na 
Pioniersku/Račian-
sku do práce. Tými-
to úpravami, musím 
vyjsť do zápchy, ná-
sledne sa vrátiť do svo-
jej zóny a potom zase 
okľukou späť na nie-
ktorú z hlavných ulíc,“ 
uvádza svoje skúse-
nosti pani Andrea. 
Dodáva, že pre väčši-
nu rodín z tejto štvrte 
to znamená opak ako 
samosprávou deklaro-
vaný cieľ. 

Ďalší obyvatelia kri-
tizovali, že diskusiu 
nezachytili, a teda ne-
stihli sa k problémom 
vyjadriť. Zástupcovia 
Parkovacieho asis-
tenta reagovali, že 
priestor na diskusiu 
bol v júni 2023. „Zme-
ny sa nerobili bez ko-
munikácie s občanmi. 
Verejné prerokovanie 
POD (Projekt organi-
zácie dopravy) bolo 
predstavené občanom 

v júni tohto roka s tým, 
že pripomienkovať ho 
bolo možné do 16.6. 
2023. Na verejnom 
prerokovaní sa zúčast-
nil rekordný počet oby-
vateľov,“ informovali.

Najvýraznejšie zmeny 
sa podľa Nového Mes-
ta udiali vo východnej 
časti sídliska Pokrok.

Organizácia dopra-
vy sa mení:
na Šuňavcovej ul. 
v úseku medzi Sibír-
skou a Pionierskou 
dôjde k zmene smeru 
jazdy,
na Legerského ul. 
v úseku medzi Sibír-
skou a Pionierskou 
dôjde k zmene smeru 
jazdy,
na Kyjevskej ul. 
v úseku medzi Sibír-
skou a Pionierskou 
dôjde k zjednosmer-
neniu smer Pionier-
ska,
Ul. Blatnícka bude 
zjednosmernená z Ra-
čianskej ul. na Th ur-
zovu ul.,
na Sibírskej ul. v úse-
ku Ursínyho/Šuňavco-
vá sa otočí smer jazdy,
na Mikovíniho ulici 
sa zlegalizovalo par-
kovanie na chodníku. 
Samotná cesta má pa-
rametre jednosmernej 
premávky. Zabezpe-
čené je prispôsobenie 
parkovania podľa po-
trieb úžitkových vo-

zidiel vrátane vozidiel 
OLO a to vyznačením 
výhybiek. 
na Thurzovej uli-
ci z veľkej časti z nej 
vznikne obytná zóna. 
Pri potravinách pri-
budne miesto pre zá-
sobovanie a tiež bude 
zjednosmernená uli-
ca pri potravinách. 
Od bytového domu 
na Ovručskej 7 bude 
zjednosmernená až po 
Kyjevskú ul.,
na Pionierskej ul. 
pribudne zákaz od-
bočenia doprava na 
Sibírsku a Th urzovu / 
Blatnícku ul.

Mestská časť Brati-
slava-Nové Mesto vy-
zvala obyvateľov na 
trpezlivosť pri zavá-
dzaní zmien a pozor-
né sledovanie doprav-
ného značenia.

Nové klientske cen-
trum pre Pokrok
Koncom novembra 
vzniklo aj nové klient-
ske miesto pre Pokrok. 
Sídli v Urban Residen-
ce. Otvorené je v pon-
delok, utorok a piatok. 
Parkovanie je možné 
v podzemnej garáži. 
Vybaviť  tu môžete re-
gistráciu v online sys-
téme, žiadosť o par-
kovacie karty, získať 
všeobecné informácie 
o PAAS, reklamácie a 
ďalšie. 

(jp)

Veľké zmeny na sídlisku Pokrok, 
mení sa parkovanie aj organizácia dopravy



S
polu so svojimi 
spolupracovník-
mi daroval v no-

vembri Petržalke k 50. 
výročiu unikátny dar. 
Po dlhých rokoch sa 
podarilo oživiť druhú 
z ôsmych monumen-
tálnych malieb, ktoré 
zmizli pod zateplenia-
mi. Ide o maľbu Jána 
Ilavského s názvom 
Mierová Pieseň. Ako 
vznikla táto myšlien-
ka, prečo má zmysel 
vrátiť maľbám druhý 
život a má táto aktivita 
podporu odbornej ve-
rejnosti, redakcii Bra-
tislavský kuriér priblí-
žil iniciátor projektu 
Martin Kleibl.

Prvú monumentál-
nu maľbu Mier sa 
podarilo oživiť už 
v roku 2015, v roku 
2023 sa Petržalča-

nia môžu tešiť z 
druhého diela. Pre-
čo Ste si pre ob-
novu vybrali práve 
maľbu Mierová pie-
seň?
Keď som premýšľal 
nad tým, ktorú maľ-
bu by bolo dobré 
zrekonštruovať ako 
druhú v poradí, sna-
žil som sa spomedzi 

siedmych, ktoré ešte 
ostali skryté pod za-
tepleniami, vybrať tú 
najexponovanejšiu. 
Námestie hraničiarov 
je predsa len niečo ako 
centrálne petržalské 
námestie. Prechádza 
tade množstvo ľudí, 
či už pešo, v MHD 
alebo autami. Fasáda 
domu, na ktorom bola 

maľba umiestnená, je 
dominantou námestia 
a je ju vidno z veľkej 
diaľky. Veľmi podstat-
ným momentom tak-
tiež bolo, že tento rok 
Petržalka oslavovala 
50. výročie od začiat-
ku výstavby sídliska a 
základný kameň Petr-
žalky sa od apríla 1973 
nachádza na Námestí 
hraničiarov, takmer 
priamo pod týmto do-
mom.

Rekonštrukcia maľby 
bola súkromná inicia-
tíva môjho občianske-
ho združenia Konduk-
tor a je to vlastne taký 
darček k 50. výročiu 
sídliska Petržalka. Po-
darilo sa to aj vďaka 
tomu, že obyvatelia 
dali ešte minulý rok 
súhlasné stanovisko s 
rekonštrukciou.

Ako dlho trvali prí-
pravy a následne 
práce, kým maľba 
uzrela svetlo sve-
ta? Koľko ľudí na 
nej pracovalo?
Prípravy začali vlastne 
už samotnou žiados-
ťou o súhlas majiteľov 
bytov a nebytových 
priestorov minulý 
rok. Potom nasledo-
val výber realizátorov. 
Pôvodne som počítal 
s tým, že maľbu bude 
robiť, tak ako to bolo 
pri maľbe Mier, horo-
lezec Stano Marton. 
Ten bol v 80. rokoch 
pri každej jednej petr-
žalskej monumentál-
ke. Vzhľadom na jeho 
vek sa ale už do ta-
kejto realizácie púšťať 
nechcel. Musel som 
hľadať v mladšej gene-
rácii. 

Ozval sa mi mladý vý-
tvarník Michal Turko-
vič, že by veľmi rád na 
projekte participoval. 
Prizval kolegu Viktora 
Fehéra z Košíc a tím 
bol hotový. Ostávalo 
už len vyriešiť fi nanco-
vanie. Grant sa poda-
rilo získať od mestskej 
časti Petržalka a od 
Bratislavského samo-
správneho kraja. Rea-
lizačné práce sa mohli 
začať. Tie odštartovali 
dosť neskoro a to až 
10. novembra 2023. 
Napriek veľkým oba-
vám nám počasie veľ-
mi prialo a už o 10 dní 
sme mali maľbu hoto-
vú. Robili sme v trojici.

(jp, foto Martin Kleibl)
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Do Petržalky sa vrátila Mierová pieseň, 
unikátna monumentálna maľba

celý článok nájdete 
na bakurier.sk

Obnova monumentálnej maľby Mierová Pieseň.
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C
irkevný zbor 
ECAV Bratisla-
va-Staré Mesto 

otvoril po trojročnej 
rekonštrukcii v nede-
ľu 3.12. Staré Lýceum 
- Laboratórium otvo-
renej spoločnosti. Stať 
sa má kultúrno-ko-
munitným centrom 
Evanjelickej cirkvi au-
gsburského vyznania 
na Slovensku, Cirkev-
ného zboru (CZ) Bra-
tislava-Staré Mesto. 

Laboratórium otvo-
renej spoločnosti
Lýceum má byť tiež 
priestorom na dialóg, 
slobodu a rovnosť. 
"V aktivitách centra 
chceme nabádať ľudí 
k tvorivosti, zmierňo-
vaniu napätia, pred-
chádzaniu násilia. 
Chceme dať jasnú 
podporu tým, ktorí sú 
slabí, osamelí alebo 
sú to ľudia v menšine. 
Chceme spájať ľudí, 
ktorí pomáhať chcú, 
s tými, ktorí pomáhať 
vedia," uviedla pred-
sedajúca farárka CZ 
Anna Polcková. 

V obnovenom staro-
novom lýceu plánu-
je cirkevný zbor or-
ganizovať umelecké 
programy, koncerty, 
výstavy, ale aj výchov-

no-vzdelávacie pro-
jekty a ďalšie aktivity. 
Ústrednou myšlien-
kou má byť   presved-
čenie, že ak chceme 
pomôcť človeku, mu-
síme mu porozumieť, 
poznať jeho problémy 
aj túžby. 

V archíve sa nachá-
dzajú vzácne kniž-
né zbierky v poč-
te 80.000 zväzkov 
kníh a rukopisov
V priestoroch Lýcea 
tiež zostane pracovis-
ko Slovenskej akadé-
mie vied, ktoré spra-
vuje archív cirkevného 
zboru. „Vzácne knižné 
zbierky v počte 80.000 
zväzkov kníh a ruko-
pisov budú v moderne 
vybavenom archíve, 
ktorý zaberá takmer 
polovicu rozlohy bu-
dovy. V jej druhej časti 
bude spomínané kul-
túrno-komunitné cen-
trum,“ informujú zá-
stupcovia na sociálnej 
sieti.

Neoddeliteľnou súčas-
ťou Lýcea je aj jedna 
z najväčších zacho-
vaných historických 
knižníc na území Slo-
venska. Vo fonde kniž-
nice je okolo 90.000 
knižničných jedno-
tiek. Nachádza sa tu 

aj zachovaná 
zbierka gló-
busov, vzác-
na vekom 
a unikátna 
počtom. Jej 
súčasťou je 
deväť zacho-
vaných gló-
busov. 

V rámci re-
konštrukcie 
sa realizoval 
aj historic-
ky najväčší 
presun kniž-
ného fondu, 
ktorý rekon-
š t r u k c i o u 
získal repre-
zent at ív ne 
priestory a 
archívny re-
gálový sys-
tém.

Pohľad do 
histórie
Evanjelické 
lýceum zohralo vý-
znamnú úlohu v rozvo-
ji vzdelanosti v obdo-
bí Rakúsko-Uhorska 
i slovenskej kultúry. 
Školskú budovu dala 
v 18. storočí posta-
viť evanjelická cirkev. 
Jedným z rektorov lý-
cea bol polyhistor Ma-
tej Bel. 

Z tohto prostredia 

vzišli osobnosti vedy 
a kultúry, okrem iných 
Ján Kollár, Pavol Jozef 
Šafárik, Samuel Miko-
víni či Ján Andrej Seg-
ner. Dejiny lýcea sú 
úzko spojené aj s čin-
nosťou štúrovcov. Štu-
dovali tu Ľudovít Štúr, 
Karol Kuzmány, Jozef 
Holuby, Janko Kráľ, 
Ján i Samuel Chalup-
kovci, Jozef Miloslav 
Hurban, Michal Mi-

loslav Hodža a ďalší. 
Z významných osob-
ností na lýceu od roku 
1890 študoval aj Milan 
Rastislav Štefánik. 

Evanjelici budovu zís-
kali späť v nevyho-
vujúcom technickom 
stave po 40 rokoch 
komunistického reži-
mu v rámci reštitúcií, 
dlhodobo však nedo-
kázali zrealizovať vý-

raznejšiu rekonštruk-
ciu. Cesta k obnove 
sa otvorila pred nie-
koľkými rokmi vďaka 
grantom Európske-
ho hospodárskeho 
priestoru.

(bak, Foto: 
Stanislav Griguš)

Zrekonštruované Staré lýceum otvára svoje 
brány a ponúka unikátny komunitný priestor

januárové koncerty

w
w

w
.f

il
h

a
r

m
o

n
ia

.s
k

 
s

t
r

e
a

m
.f

il
h

a
r

m
o

n
ia

.s
k

 
#

S
lo

v
a

k
P

h
il

1 11 12 16 25 2826 301875
. k

on
ce

rt
ná

 s
ez

ón
a 

20
23

 /2
0

24



strana 15Život v meste08 l 2023

w www w. k oo n d i t o rr e i k o r mm u t h . s kkk

M
ilí abonenti a návštevníci koncertov, 

je tu opäť Advent, jedno z najkrajších 

období roka. Zhon z prípravy na blí-

žiace sa Vianoce aspoň na malú chvíľu vymeňte 

za krátke zastavenie sa, či meditáciu. To vám 

ponúkajú chvíle v koncertných sálach Sloven-

skej fi lharmónie na decembrových adventných 

a sviatočných koncertoch, ktoré vyvrcholia na 

Silvestra a Nový rok. 

Tento jedinečný pocit môžete darovať aj svoj-

im blízkym a potešiť ich originálnym darčekom 

- zakúpením darčekovej poukážky alebo 

vstupeniek na koncerty 75. sezóny Slo-
venskej fi lharmónie (január – jún 2024). Od 

6. – 31. decembra môžete uplatniť kupón 
PF24 na 25% zľavu pri zakúpení vstupeniek 

na vybrané januárové koncerty - symfonické 
dvojice (11. a 12. 1. alebo 25. a 26. 1. 2024)
v Pokladnici Slovenskej fi lharmónie, ktorá  je 

otvorená v pracovné dni od 12.00 – 18.00  ale-

bo online z pohodlia domova na fi lharmonia.sk. 

Darujte tento rok HUDBU aj vašim blízkym a 

nalaďte sa spoločne na Slovenskú fi lharmóniu! 

Zostaňte nám verní aj v roku 2024.

Želáme vám šťastné, veselé a hudobné Vianoce!

PF2024
11. /12. / 01. 2024 / štvrtok / piatok
Koncertná sieň SF, 19.00

SLOVENSKÁ FILHARMÓNIA
DANIEL RAISKIN dirigent

LUKÁŠ VONDRÁČEK klavír

Alfred Schnittke Polyfonické tango

Wolfgang Amadeus Mozart  Koncert pre 

klavír a orchester č. 21 C dur, KV 467

Edward Hagerup Grieg Symfónia c mol

PF2024
25. / 26. / 01. 2024 / štvrtok / piatok
Koncertná sieň SF, 19.00

SLOVENSKÁ FILHARMÓNIA
MARTIN LEGINUS dirigent

MILAN PAĽA husle

Ernő von Dohnányi Koncert pre husle a or-

chester č. 2 c mol, op. 43

Antonín Dvořák Symfónia č. 7 d mol, op. 70

V ponuke sú aj ďalšie januárové koncerty. Kla-

vírny recitál Joanny Sochackej v utorok 
16. januára o 19.00. Mladá poľská klaviristka 

prinesie do Malej sály Slovenskej fi lharmónie 

ojedinelý repertoár. Predstaví tvorbu ženských 

autoriek. Diela priekopníčky Fanny Mendel-

ssohn sa skĺbia so sonátami významnej poľskej 

autorky Grażyny Bacewicz. Súčasnú tvorbu pre 

klavír predstaví dielom mladej ukrajinskej skla-

dateľky a klaviristky Anfi sy Bobylovej. Vo štvr-
tok 18. januára o 19.00 sa k nášmu orchestru 

opäť vráti mladý český dirigent so sľubne sa roz-

víjajúcou medzinárodnou kariérou Jiří Rožeň. 

Sólistom večera bude český violončelista Petr 
Nouzovský, v ktorého interpretácii zazne-

jú Variácie na rokokovú tému pre violončelo a 

orchester Piotra Iľjiča Čajkovského. Program 

doplní predohra Straka Zlodejka Gioacchina 

Rossiniho a suita z baletu Daphnis a Chloe 

č. 1 a č. 2 Maurica Ravela, ktorá zaznie spo-

lu so Slovenským fi lharmonickým zborom v 

naštudovaní zbormajstra Jana Rozehhnala. Ja-

nuárový koncert Slovenského komorného 
orchestra jeho členovia už tradične venujú 

svojmu zakladateľovi prof. Bohdanovi Warcha-

lovi. Koncert Hommage à Bohdan Warchal 
je na programe v nedeľu 28. januára o 16.00. 

Po boku komorného orchestra sa predstaví slo-

venský violončelista dlhodobo žijúci v Japon-

sku Ľudovít Kanta, ktorému bolo v roku 2023 

udelené japonské štátne vyznamenanie – Rád 

vychádzajúceho slnka. Milovníkov starej hudby 

určite poteší úvodný koncert cyklu Stará hudba, 

v utorok 30. januára o 19.00, na ktorom sa 

predstaví súbor Il cuore barocco s umelec-

kým vedúcim Petrom Zelenkom a sólistkou 

Michaelou Kuštekovou naštudujú Händlo-

vu kantátu Agrippina condotta a morire. Je hu-

dobným zobrazením príbehu matky rímskeho 

cisára Nera, ktorú na smrť odsúdi vlastný syn. 

Hudba zachytáva Agrippininu cestu na popra-

visko. Súbor zložený z mladých hudobníkov hrá 

na dobových nástrojoch, respektíve ich verných 

kópiách, vďaka čomu sa interpretačne čo naj-

vernejšie približuje niekdajšiemu barokovému 

zvuku ansámblov.

Darujte HUDBU a využite kupón PF24
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